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محرم ماه 
عزاداری های

 با تامل
■  با مسوولیت سردبیر

برخی از روزان و شبان هستند که انسانها 
را به خود مشغول می کنند. انسانها در 
این روزها و شبها سر به جیب تامل فرو 
می برند و به احوال خود می اندیشند. از 
کجا آمده ام، آمدنم بهر چه بود ؟به کجا 
خواهم رفت و برای چه آمده ام و اینک 
که هستم چه باید بکنم تا  خدا ی ناکرده 
هنگامه رفتن حسرت روزهای مانده بر 
ایامی  این روزها و شبها  ننشیند.  جانم 
هستند که می توانند برای انسانها تلنگری 
برای بازگشت به خویشتن باشند. دوباره 
خوانی متن زندگی، بازخوانی آنچه رفته 
است و تامل در آنچه فراروی ماست، 
اندیشیدن به آنچه باید باشد و نیست و 
تلاش درراه رسیدن به آنچه که باید به 
آن می رسیدیم و نرسیدیم. محرم و ایام 
سوگواری امام آزادگان حسین )ع( از این 
منظر ماه اندیشه و تامل های طولانی است. 
ماه دقت  به خویشتن و ماه سکوت و 
فرو رفتن در خویش است، ماه نجواهای 
تنهایی با آسمان و سفر کردن به ژرفای 
وجود خویش در دل شبهاست. محرم 
ماه سوگ است اما  این سوگ از جنس 
ناله های عامیانه نیست، نیازی به شیون 
ندارد، نوحه گر نمی خواهد، عزادار طلب 
نمی کند، محصول این  سوگ افسردگی 
و نا امیدی نیست، سوگی است از جنس 
معرفت،  عزایی است برخاسته از دانایی 
و شعور، داغی است که بندهای استبداد 
را می سوزاند و  عشق و آزادگی می 
رویاند. بیاییم این محرم حسین)ع( را در 
وجودمان بازخوانی کنیم و خود  را با 
معیارهای او بسنجینم.  بیاییم رفتارهایمان 
کنیم.  سنجه  امام  آن  های  روش  با  را 
حسین و آزادی، حسین و عدالت، حسین 
انسانیت، حسین و عشق، حسین و  و 
عقلانیت  و حسین و .... همه اینها میزان 
هایی برای قیاس رفتارهای ما با امام خواهد 
بود. صاحب این میزان تنها وجدان ماست  
و محکمه اش تنها در وجود ما تشکیل 
می شود. خود پسندی را کنار بگذاریم و 
خود را محاکمه کنیم و در انتها اگر به این 
نتیجه رسیدیم که در سویه حسینی تاریخ  
نایستاده ایم، تا وقت هست روش خود 
را اصلاح کنیم و به حسین مظلوم  فرزند 
پیامبر خدا )ص(ظلم مکرر نکنیم که عالم 

در محضر رب العالمین است.

یادداشت اول بستر طبیعت 
تاراج می شود
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سردبیر _ چند روز بود که هواشناسی و 
نارنجی  بحران هشدار وضعیت  مدیریت 
می داد. اینکه در روزهای پایانی هفته اول 
مرداد سیل در راه است و به هوش باشید و  
به گوش باشید و آماده باش و خبردار. بله 
هشدارها داده شد و اطلاع رسانی ها انجام 
شد، اما در نهایت آنچه قرار بود به وقوع 
پیوست و سیل مهیب و خشمگین آمد و 
قربانی گرفت و خسارات بسیاری هم وارد 
شد. خساراتی که یا جبران ناپذیر است، مثل 
از دست دادن جانهای عزیز و یا سالها زمان 
و هزینه می برد تا ترمیم و جایگزین شود. 
کشاورزان استان که سالهاست به دلیل کم 
آبی و خشکسالی چشم به آسمان داشتند نیز 
نه تنها بهره ای از باران که  رحمت و نعمت 
مزارع،  به  بلکه  نبردند،  است  پروردگار 
راههای روستایی، دامداری ها و بسیاری از 
بخش های مرتبط با کشاورزی آسیب جدی 
وارد شد. طبق گزارش ها در سالهای اخیر  

۱۲۰ مورد سیل کوچک و بزرگ در استان 
به وقوع پیوسته. سیل سال های ۸۱ و ۹۸ از 
جمله سیل  های  سنگین و بسیار خسارت زا 
بود که هنوز جبران نشده است. صدها نفر از 
هم استانی هایمان را در این سیل ها از دست 
دادیم و ده ها هزار میلیارد ریال خسارت 
کشاورزی،  مختلف  بخش های  به  مالی 

زیرساخت های  ارتباطی،  راه های  مسکن، 
شهری و روستایی استان وارد شد و اما اینکه 
هواشناسی هشدار سطح نارنجی را صادر 
کرده و نشست مدیریت بحران تشکیل شده  
و دستگاه های مرتبط مانند هلال احمر، آب 
منطقه ای، منابع طبیعی و جهاد کشاورزی 
استان  و نیروهایشان  آماده باشند. درست 

اما مساله اصلی این است که چه امکانات 
از خسارت  پیشگیری  برای  تمهیداتی  و 
اندیشیده شده و این نیروهای در حال آماده 
باش توان و امکان مقابله با کدام بخش از 

بحران پیش آمده را دارند؟
وجود  با  مردم  از  برخی  اینکه  دیگر 
اخطارها و هشدارها از استقرار در حاشیه 
رودخانه ها و ارتفاعات پرهیز نکردند و 
حتی به سفر رفتند، تنها یک دلیل می تواند 
داشته باشد و آن بی اعتمادی به دولت و 
برای  باید  دستگاههای اجرایی است که 
کرد.  اساسی  فکری  مردم  اعتماد  جلب 
نکته بعدی این است که باتوجه به تغییرات 
از  بحرانها  وقوع  اخیر،  سال های  اقلیمی 
جمله سیل از این پس نه یک احتمال، بلکه 
جزیی از حوادث معمول هر ساله و مترقبه 
است. بنابراین به این مساله به صورت یک 
موضوع جدی توجه شود و با تدبیر و برنامه 

درمورد آن تصمیم گیری و عمل شود.

دام پرواری عشایر
 به اعتبار نیاز دارد

رییس اداره بهسازی امور تولید اداره کل امور 
عشایر گلستان گفت: حفظ حدود ۳۵۰ هزار 
استان در یک  پروار عشایر  قابل  دام  راس 
هزار  هشت  به  پرواربندی  روزه  دوره ۱۰۰ 
میلیارد ریال تسهیلات ارزان قیمت از محل 
منابع ملی و استانی نیاز دارد. احمد پرتانی 
تسهیلات،  این  پرداخت  با  داشت:  اظهار 
و  قشلاق  فصل  زمان  تا  می تواند  دامداران 

استفاده از علوفه مراتع، با قدرت بیشتری به 
خرید علوفه برای دام اقدام کنند. وی افزود: 
کاهش نزولات جوی و فقر مراتع باعث شده 
توانایی حفظ دام در میان جامعه عشایری 
گلستان کاهش یابد و آمار کشتار دام های مولد 
بالا برود. طبق اعلام دامپزشکی گنبدکاووس، 
در چهار ماهه امسال ۲۷ هزار و ۱۵۵ راس 
گوسفند در شهرستان کشتار شد که در مقایسه 
با ۲۳ هزار و ۶۳۱ راس پارسال روند افزایشی 
را نشان می دهد. وی هزینه تمام شده برای 
پرورش یک راس دام ۵۵ کیلویی پرواری را 
هر کیلوگرم حدود ۸۷۰ هزار ریال اعلام کرد 
و گفت: امروز در بازار دام پرواری هر کیلو 
۶۱۰ هزار ریال خریداری می شود که فایده ای 

برای دامدار ندارد. رییس اداره بهسازی امور 
تولید اداره کل امور عشایر گلستان با اشاره به 
فقر علوفه ای مراتع و نبود برنامه برای تولید 
علوفه در مراتع استان، ادامه داد: حدود چهار 
میلیون واحد دامی در استان وجود دارد که 
نیاز آن از مراتع و مزارع تولید علوفه قابل تامین 
نیست. قیمت علوفه هم نسبت به زمستان 
یافته و در  افزایش  برابر  به ۲  سال گذشته 
این شرایط دامدار مجبور به کشتار بخشی از 
دام های خود از جمله دام مولد جهت حفظ 
سایر دام های خود می شود. پرتانی افزود: در 
مقایسه با افزایش حدود ۲ برابری قیمت علوفه، 
قیمت خرید دام به نسبت زمستان پارسال ۱۰ 
تا ۱۵ درصد افزایش یافته و در این شرایط 

برای جلوگیری از ضرر بیشتر عشایر نیازمند 
همراهی تمام  بانک ها در کنار بانک کشاورزی 
در قبول دفترچه عشایری به عنوان تضمین 
پرداخت تسهیلات ارزان قیمت جهت حفظ 
دام  عشایر هستیم. وی با اشاره به تجربه مشابه 
شرایط فعلی در سال ۹۴ که قیمت تمام شده 
هرکیلو دام پرواری ۱۰۵ هزار ریال و قیمت 
خرید آن ۹۵ هزار ریال بود، گفت: در آن زمان 
از محل صندوق توسعه ملی ۱۳۵ میلیارد ریال 
تسهیلات به جامعه عشایری گلستان برای 
حفظ دام پرداخت شد که مهمترین نتیجه آن 
رسیدن دام ها به وزن مناسب فروش و افزایش 
تقاضای بازار و به دنبال آن رسیدن قیمت 

خرید به ۱۲۵ هزار ریال بود. 
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آغاز به کار مرکز 
کارآموزی قضایی در گلستان

قوه  قضایی  کارآموزی  مرکز  سیزدهمین 
قضاییه در گلستان آغاز به کار کرد.رئیس 
کل دادگستری گلستان گفت: با افتتاح این 
مرکز، گلستان به جمع استان هایی پیوست 
قضایی  کارآموزان  پذیرش  صلاحیت  که 
و آموزش آنان را برعهده می گیرد. حیدر 
از  تازه  که  جوانی  قضات  افزود:  آسیابی 
از  پیش  اند  شده  التحصیل  فارغ  دانشگاه 
مشغول شدن در کسوت قاضی در دادگاه 
دوره  یک  مرکز  این  در  دادسراها،  و  ها 
قضات  در حضور  را  ماهه  آموزی ۹  کار 
پیشکسوت و برجسته طی می کنند و برای 
نشستن بر کرسی قضاوت، آماده می شوند. 
آسیابی با بیان این که اولویت جذب و به 
کارآموزی  دوره  هر  های  نخبه  کارگیری 
افزود:  با استان های میزبان است،  قضایی 
راه اندازی این مرکز، این فرصت را برای 
جذب قضات نخبه و تامین کادر قضایی 
استان که همیشه یکی از چالش های ما در 
دادگستری استان بود، فراهم می کند. رئیس 
کل دادگستری گلستان گفت: در نخستین 
کارآموزی  دوره  نفر   ۲۲ مرکز،  این  دوره 

قضایی خود را آغاز کردند. 

خدمت قرارداد ببندیم. وی در ادامه به راه اندازی مرکز 
علی آبادکتول  حرفه ای  و  فنی  آموزش  آنلاین  آزمون 
اشاره کرد و گفت: در تلاش هستیم که خدمات ما در 
فنی و حرفه ای استان به صورت آنلاین پیگیری شود 
دهیم.  ارائه  ارزنده ای  متقاضیان خدمات  به  بتوانیم  و 
مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای گلستان ادامه داد: با 
افتتاح این مرکز سه مرکز آزمون آنلاین در استان داریم 
که در مرکز جدید ۱۵ نفر می توانند به صورت آنلاین در 
آزمون شرکت کنند.کرایلو خاطرنشان کرد: در شهرستان 
مذکور ماهانه بین ۳۰۰ تا ۵۰۰ نفر جهت شرکت در 
آزمون های آنلاین مهارت های فنی و حرفه ای شرکت 
صمی کنند که این مراکز می توانند به خدمات مطلوب تر 
از  پس  آموزان  مهارت  شد:  یادآور  کنند.وی  کمک 
حرفه ای  و  فنی  سایت  از  می توانند  آزمون  برگزاری 
نتیجه آزمون را به صورت آنلاین ببینند.وی اظهار کرد: 
در راستای توسعه همکاری و بهره برداری مشترک از 
آموزش های تخصصی  زمینه  در  موجود  ظرفیت های 
مهارتی و هم افزایی ظرفیت طرفین تفاهم نامه ای فی ما 
بین اداره کل فنی حرفه ای و شرکت بافه سیم گلستان 
منعقد شد.مدیرکل فنی و حرفه ای گلستان ادامه داد: با 
انعقاد تفاهم همکاری ۲۰۰ نفر براساس آموزش های 
مهارتی متناسب با نیاز این شرکت آموزش می بینند و 
برای آنها گواهی مهارت که مورد پذیرش ۱۲۶ کشور 
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 راضیه داد فر _ رئیس هیات مدیره

در  گلستان  گفت:  گلستان  استاندار 
شاخصه های پیشرفت و توسعه جزو پنج 
استان آخر کشور است و درآمد خانوارها 
کمتر از نصف میانگین کشوری و در برخی 
شهرستان ها وضعیت غیرقابل قبولی داریم. 
به گزارش مهر، علی محمد زنگانه اظهار 
کرد: گلستان جزو ۱۰ استان برتر کشور از 
حیث نعمت های خدادادی است. سرشار 
ازظرفیت ها و هشت اقلیم از ۱۴ اقلیم برتر 
دنیا را در خود جای داده است.وی ادامه 
داد: گلستان در شاخصه های پیشرفت و 
توسعه جزو پنج استان آخر کشور است، 
درآمد خانوارها کمتر از نصف میانگین 
کشوری و در برخی شهرستان های گلستان 
داریم.استاندار  قبولی  غیرقابل  وضعیت 
گلستان تصریح کرد: ۳۷ درصد جمعیت 
روستاهای ما جزو سه دهک کمتر برخوردار 

است و ۴۱ درصد جمعیت شهری جزو 
پنج دهم کمتر برخوردار هستند، در برخی 
شهرستان ها نرخ بیکاری بالای ۲۲ درصد 

است که نشانگر این است که نتوانستیم 
از ظرفیت استان به درستی استفاده کنیم.
زنگانه بیان کرد: زیرساخت های استان از 

لحاظ برق، آب و راه ها در شرایط دو 
دهه قبل استان های دیگر است و استان های 
دیگر کشور در شرایطی که نرخ تورم بسیار 
کمتر از امروز بود این مشکلات خود را 
مرتفع کرده اند. استاندار گلستان اذعان کرد: 
بیش از ۹۵ درصد آب شرب گلستان از 
چاه تأمین می شود، در حالی که میانگین 
تأمین آب از چاه در کشور کمتر از ۵۷ 
درصد است.وی با بیان اینکه ما نتوانستیم 
نیاز در بخش  مورد  احداث سد آب  با 
شرب، کشاورزی و صنعت را تأمین کنیم، 
گفت: استان ما نیازمند ورود به فاز جدید 
است.زنگانه با بیان این مطلب که در سفر 
رئیس جمهور به استان، مصوبات خوبی به 
استان اختصاص یافت، گفت: چشم انداز ما 
این است که درآمد خانوار را به میانگین 

کشوری برسانیم.

گلستان جزو 5  استان آخر کشور است

باران جمال لیوانی
 اولین طلای تیم تکواندوی 
ایران را کسب کرد

بازیکن گلستانی  لیوانی  باران جمال 
تیم ملی تکواندوی نونهالان ایران در 
مسابقات قهرمانی جهان، اولین طلای 
ایران را کسب کرد. باران جمال لیوانی 
بازیکن گلستانی تیم ملی تکواندوی 
ایران در مسابقات قهرمانی  نونهالان 
کسب  را  ایران  طلای  اولین  جهان، 
کرد. در ادامه رقابت های روز نخست 
قهرمانی  مسابقات  دوره  پنجمین  از 
صوفیه  شهر  در  که  جهان  نونهالان 
بلغارستان جریان دارد، نماینده وزن 
۲۹- کیلوگرم تیم ملی دختران ایران با 
برتری مقابل همه رقبا و بدون از دست 

دادن حتی یک راند از مسابقات روی 
سکوی نخست ایستاد و طلا گرفت.
باران جمال لیوانی در مبارزه پایانی 
یارینا پوگان تسوا از قزاقستان را در 
دو راند پیاپی )۱۱ بر چهار و یک بر 
صفر( شکست داده و نخستین مدال 
طلای تیم ملی ایران در این مسابقات 
کار  وی  داد.  اختصاص  خود  به  را 
با  و  صفر  بر  دو  برتری  با  را  خود 
نتایج ۱۲ بر صفر و ۱۴ بر دو مقابل 
واپنیک کسنیا از آمریکا آغاز کرد و در 
ادامه با نتایج مشابه ۱۲ بر صفر در دو 
راند استایکویو آیکاترینی از یونان را 
از پیش رو برداشت و سپس در دو 
راند برابر سامانتا کروز از پورتوریکو 
به  صعود  با  و  شد  برتری  صاحب 
نیمه نهایی مدال برنز خود را قطعی 
کرد. جمال لیوانی در این مرحله در 
ازبکستان  از  جوانوا  اعظم  با  پیکار 
صاحب برتری شد و به دیدار نهایی 
صعود کرد. گفتنی است پنجمین دوره 
قهرمانی جهان،  تکواندو  رقابت های 
روز  از  تکواندوکار   ۶۶۹ حضور  با 
پنجشنبه در بلغارستان آغاز شده و تا 

امروز ادامه دارد.

آسیب های جد ی باران
 به شبکه های برق 

سرپرست شرکت توزیع نیروی برق 
گلستان گفت: بارندگی شدید و اصابت 
صاعقه به تجهیزات و تاسیسات برقی 
در غروب ۵ شنبه گذشته خسارت 
هایی به شبکه های برق استان وارد 
نمودند که خوشبختانه خاموشی های 
ناشی از این خسارت با تلاش بی وفقه 
همکاران رفع گردید. به گزارش روابط 
عمومی،سید احمد موسوی گفت: در 
پی هشدار اداره کل هواشناسی مبنی بر 
بارش باران شدید و رعد و برق، اکیپ 
های عملیاتی این شرکت در سرتاسر 

استان در آماده باش کامل قرار گرفته 
بودند که در این بارندگی شدید، تعداد 
۳۰ فیدر ۲۰ کیلوولت مورد خسارت  
و قطع  گردیده که  در قالب ۱۳ اکیپ 
بالغ بر ۲۱۰ نفر ساعت تلاش توانستند  
نسبت به رفع  خاموشی های ناشی از 
قطعی فیدرهای برق اقدام کنند. وی 
این خاموشی ها ۹۰ مگاوات   افزود: 
ساعت انرژی توزیع نشده به شرکت 
تحمیل نمودند و عمده موارد خسارت 
دیده شده دررفتگی جمپر، پارگی سیم 
ناشی از سقوط درختان بر روی شبکه 
های برق، پانچ مقره و خروج پست 
های فوق توزیع بودند. موسوی اضافه 
کرد: بیشترین موارد خسارت به شبکه 
های برق درشهرستانهای گرگان، آق 
قلا  و کردکوی بودند که خوشبختانه 
این خاموشی ها رفع گردید و در حال 
حاضر کلیه خطوط شبکه های توزیع 
حالت پایدار دارند و در هیج جای 
استان خاموشی ناشی از  باران و طوفان 
نداریم و همچنان کلیه همکاران عملیاتی 
در سراسر استان جهت خدمت رسانی 
بهتر به هم استانی های گرامی در آماده 

باش کامل هستند.
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خبر

3۹ خانوار
 امدادرسانی شدند

رئیس جمعیت هلال احمر شهرستان گرگان 
شهرستان  این  در  آبگرفتگی  و  سیلاب  از 
خبرداد و گفت: به ۳۹ خانوار د ر این حوادث 
امدادرسانی شد. غلامرضا غلامی اظهارکرد: در 
پی بارش شدید باران در گرگان، ۳۹ خانوار با 
۱۵۶ حادثه دیده در روستاهای اوجابن، قلعه 
محمود، مامایی و محلات انجیراب و قلعه 
آبگرفتگی شدند.  و  از سیلاب  متأثر  حسن 
رئیس جمعیت هلال احمر شهرستان گرگان 
افزود: با اعلام مرکز کنترل و هماهنگی عملیات 
جمعیت هلال احمر گلستان، سه تیم امدادی 
با سه دستگاه آمبولانس و خودروی کمکدار 
همراه با موتور پمپ و لجن کش از هلال 
احمر گرگان به مناطق متاثر اعزام و خانه های 
آسیب دیده را ارزیابی کردند.طبق گفته وی 
پنج  نایلون،  کیلوگرم  عملیات، ۸۰  این  در 
تخته موکت و هشت بسته غذایی ۷۲ ساعته 
به خانواده های متاثر تحویل داده شد.رئیس 
سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری 
گرگان هم با بیان اینکه آتش نشانان از ساعت 
شنبه  پنج  شب   ۲۳ ساعت  حوالی  تا   ۱۹
مشغول عملیات بودند، گفت: جمع بندی آمار 
و عملیات های آتش نشانی نشان می دهد که 
عمده عملیات های ناشی از بارش شدید باران، 
۱۴ مورد عملیات رفع آبگرفتگی از اماکن و 
منازل شهروندان و به دلیل قطع برق بعضی 
شدن  محبوس  حادثه  مورد   ۹ محلات  از 
شهروندان در آسانسور و هشت مورد عملیات 
دیگر مانند سقوط درخت و افتادن کابل برق 

شهری بوده است.

تعداد بستری ها
 به 313 نفر رسید

از  گلستان  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
وضعیت قرمز کرونا در ۱۰ شهرستان استان 
خبرداد و گفت: هم اکنون ۳۱۳ بیمار مبتلا 
به کرونا در مراکز درمانی گلستان، بستری 
هستند. به گزارش روابط عمومی، سعید گل 
فیروزی در خصوص آخرین وضعیت کرونا 
اظهارکرد:  در گلستان در جمع خبرنگاران 
وزارت  کرونایی  رنگبندی  آخرین  براساس 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی وضعیت 
شهرستان   ۱۰ در  گلستان  در  کرونا  شیوع 
دانشگاه  رئیس  است.  شده  پر خطر  بسیار 
اساس  براین  افزود:  گلستان  پزشکی  علوم 
کردکوی،  گمیشان،  گرگان،  شهرستان های 
کلاله،  آبادکتول،  علی  ترکمن،  بندرگز، 
مینودشت، گالیکش و آق قلا در وضعیت 
قرمز قرار گرفته اند. وی بیان کرد: همچنین 
و  تپه  مراوه  گنبدکاووس،  در  کرونا  شیوع 
آزادشهر نارنجی و پرخطر شده و رامیان تنها 
شهر با وضعیت زرد و نسبتاً پرخطر است. 
طبق گفته گل فیروزی هم اکنون ۳۱۳ بیمار 
مبتلا به کرونا در بیمارستان های این استان 
بستری هستند که از این تعداد ۴۰ نفر در 
بخش مراقبت های ویژه بیماران تحت درمان 
قرار داشته و ۲۳ نفر هم با دستگاه ونتیلاتور 

ادامه حیات می دهند. 

معادن  صنایع،  بازرگانی،  اتاق  رییس 
استان  این  گفت:  گلستان  کشاورزی  و 
شمالی با برخورداری از ظرفیت بکر در 
بخش های کشاورزی، صنعت، گردشگری 
و خدمات از جذب سرمایه گذاری بسیار 

بالای برخوردار است که کشت زعفران 
و تولید گوشت مرغ از جمله آن است.
علی محمد  عمومی،  روابط  گزارش  به 
چوپانی در نشست فعالان اقتصادی استان 
با نماینده انجمن کارگزاری تجاری آلمان 

و کشورهای روبه توسعه در گرگان اظهار 
داشت: باید با معرفی ظرفیت های استان 
در  و خارجی  داخلی  سرمایه گذاران  به 
مسیر حل مشکلات رونق تولید و صنایع 
موردنیاز و بالا بردن ارزش افزوده تلاش 

کنیم. وی گفت: این استان شمالی ظرفیت 
های بسیار خوب صادراتی از جمله تولید 
زعفران، صنعت مرغ با تولید سالانه ۲۵۰ 
تنُ و خشکبار و میوه جات دارد  هزار 
این  برای  گذاری  سرمایه  بستر  باید  که 
شود.وی  فراهم  گذشته  از  بیش  حوزه 
روزآمدکردن ماشین آلات واحدهای تولیدی 
و رقابتی کردن تولید محصولات فرآوری از 
جمله نساجی )پنبه( ، تولید بذر کشاورزی 
گلخانه ای،  تولیدات  حوزه  در  ویژه  به 
افزایش  تولید،  رونق  و  دام  نژاد  اصلاح 
مکانیزاسیون کشاورزی با بهره گیری از 
تکنولوژی نوین، حفظ محیط زیست در 
تولیدات کشاورزی، استفاده از دانش روز 
در شیرین آب دریای خزر و بکارگیری 
ماشین آلات در تولید کنستانتره میوه را 
از جمله نیازهای سرمایه گذاری گلستان 
بازرگانی  اتاق  گزارش  مطابق  برشمرد. 
گرگان، بیش از ۸۰۰ فعال اقتصادی در 
گلستان دارای کارت بازرگانی از این اتاق 
هستند و عمده فعالیت فعالان اقتصادی 

استان در کشورهای آسیای میانه است. 

کشت زعفران جاذبه سرمایه گذاری گلستان

با مردم شفاف
 سخن بگویید 

■ علی تقی خانی

چرا مسوولین دستگاههای اجرایی با مردم 
شفاف و صادقانه سخن نمی گویند ؟ 
و  از صحت  آماری  و  گزارش  کمتر 
واقعیت برخوردار است. اکثراً تلاشی 
برای توجیه است و باعث شده است 
دامن  جامعه  در  اعتمادی  بی  فضای 
زده  شود و مردم بجای همراهی با 

نشان  منفی  العمل  عکس  مسوولین، 
افزایش  کنند درآمد  دهند. عنوان می 
شده  برابری   ۶  ،  ۵ نفت  صادرت 
درحالیکه حتی از فروش نصف قیمت 

به چین هم محروم شده ایم.
 از طرفی گفته می شود ذخایر مایحتاج 
ارزاق عمومی بقدری زیاد است که لازم 
است صادر کنیم؛ در حالیکه ملاحظه 
می شود قیمت ها در داخل بشدت 
ترمز بریده و در حال افزایش است و 
یا عنوان می کنند طرح جهش تولید در 
اراضی دیمات گندم از ۴ میلیون هکتار 
بالا تر رفته  در حالیکه میانگین دیمات 
گندم از ۱.۵ تا ۲ تن در هکتار به۳ /۰ 
تن کاهش یافته است  و این در حالی 
هکتار  در  کیلو  تولید ۳۰۰  که  است 
توجیه ندارد. چرا گفته نمی شود دلالان 
کشورهای همسایه گندم را به قیمت 
۱۸ هزار تومان نقد سرِ مزرعه قاچاق 
می کنند و دولت مجبور به واردات ۷ 
میلیون تن به قیمت هرتن ۱۰۰۰ دلار 
می شود!!؟ چرا گفته نمی شود رکورد 
میانگین تولید گندم در کشت آبی از ۷ 
تن به ۳ کاهش پیدا کرده است. کجای 

این کارها جهش تولید است ؟
ممکن است  برخی مسوولین از این 
آمار و ارقام سر در نیاورند ولی با ملت 

۸۵ میلیونی که نباید اینقدر ناراست بود 
و بی اعتمادی مشهود ایجاد کرد.

پست و مقام زمانی نزد مردم ارزشمند 
به معنای  احترام می شود که  قابل  و 
بویژه  ملی  منافع  خدمت  در  واقعی 
مورد  تا  باشد  جامعه  زده  فقر  ملت 
حمایت قرار گیرند. توسعه و پیشرفت 
اقتصادی دولت را باید در سفره مردم 
دید. عقلانیت و خردمندی با مدیریت 
طرحهای  استراتژیک  برنامه ریزی  و 
توسعه ای و نقشه راهِ هوشمندانه تنظیم 
شده و بدرستی برای  مردم بیان شود. 
بدیهی است مردم در چنین شرایطی 
بجای انتقاد کردن، جانانه حتی کمبود 
ها را تحمل می کنند. این چه وضعیتی 
است که مسوولین بجای اعمالِ صالح، 
برای  صادقانه   غیر  کاملًا  رویکردی 
انحراف  و  عملکردی ضعیف  توجیه 
مطلق از ایده سازندگی پیدا کرده اند؟؟ 

ارزشمندش  پایه  تاریخ  در  هرودوت 
هخامنشی  شاهان  که:  است  آورده 
همواره دعا می کردند، خدایا ایران را از 
دروغ نجات بخش دعای آنها این بود: 
خدایا این ملت را از دروغگوئی، جنگ 

و خشکسالی نجات بده !! 
 از جانب دیگر  می دانیم دروغگوئی 
در دین مبین اسلام اساساً حرام است 

را  دروغگوئی  نباید  مسلمانان  ما  و 
شایع کنیم. عجیب است در حالی که 
ملت نمی دانند چگونه شکم خود و 
خانواده را سیر کنند. هر روز شعار رشد 
غذایی  امنیت  و  کشاورزی  توسعه  و 
داده می شود و حتی ادعا می شود در 
حال تبدیل به هابِ منطقه خاورمیانه 
و اوراسیا هستیم در حالیکه واردات 
روغن نباتی به اوایل انقلاب یعنی ۹۳ تا 
۹۷ درصد برگشته  است. تولید سالانه 
گندم حتی بدون افزایش قیمت خرید 
تضمینی از میزان ۱۴ تا ۱۵ میلیون تن 
به ۴ تا ۶ میلیون تن کاهش پیدا کرده 
کشاورزی  محصولات  سایر  است. 
وپروتئینی که زمانی صادراتی بود، امروز 
حتی با قیمت های نجومی به سختی 
در دسترس دهک های ۵ به بالا قرار 
می گیرد. دهک های پایین تر جامعه که 
مدتها است با گوشت، مرغ، لبنیات، میوه 
و صیفی جات وداع کرده اند که خطر 
گوش  بیخ  نیز  روغن  و  نان  با  وداع 
آنهاست، حال چه لزومی دارد با مردم 

صادقانه و شفاف سخن نمی گویید؟
 

■  کارشناس توسعه اقتصادی
 و برنامه ریزی کشاورزی 

))

ایران به دنبال عضویت در 
اتاق بازرگانی بین المللی است

نایب رییس کمیسون تخصصی کشاورزی 
اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
ظرفیت های  برخی  تشریح  با  ایران 
کشاورزی ایران گفت: این اتاق به دنبال 
عضویت در اتاق بازرگانی بین المللی 
آی سی سی و ورود به جمع کشورهای 
برتر کشاورزی جهان است. امیر یوسفی 
در نشست شماری از فعالان اقتصادی 
کارگزاری  انجمن  نماینده  با  گلستان 
روبه  کشورهای  و  آلمان  تجاری 
توسعه در گرگان افزود:با عضویت در 

و صادرات  تولید  ظرفیت  آی سی سی 
از  بیش  ایران  کشاورزی  محصولات 
گذشته به دنیا معرفی خواهد شد.به گفته 
وی ایران، ایتالیا و آرژانتین برای عضویت 
در آی سی سی انتخاب شده اند و نماینده 
پیگیری  حال  در  ایران  بازرگانی  اتاق 
تحقق آن است.وی تاکید کرد: از ظرفیت 
صادرات محصولات کشاورزی فقط به 
چند کشور از جمله عراق و افغانستان 
استفاده می شود که این روند پاسخگوی 
نیاز صادراتی بخش کشاورزی کشور 

نیست و عضویت در هاب کشاورزی 
جهان برای دستیابی به تکنولوژی روز 
ضروری  صادرات  و  تولید  در  دنیا 
اتاق  است.رییس کمیسیون کشاورزی 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
با  گلستان  داد:  ادامه  هست  گرگان 
برخورداری از جایگاه برتر کشوری در 
می تواند  کشاورزی  محصولات  تولید 
از ورود به هاب کشاورزی دنیا برای 
توسعه اقتصادی منطقه و افزایش درآمد 

خانوارهای استان بهره مند شود.
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دکتر سعدالدین استاد دانشگاه در گفت و گو با گلشن مهر:

مکتب کنترل سیل در دنیا تعطیل شده  است
دکتر امیر سعدالدین دکترای مدیریت منابع آبخیز و دانشیار 
دانشگاه علوم کشاورزی و منابع طبیعی است. با ایشان 
در خصوص سیل در گلستان گفت و گو کرده ایم که 

باز نشر می شود.

بحث  ما سیل است  و مسایل تبعات  مربوط به آبخیزداری 
استان. گزارشی از وضعیت عمومی استان به ما بدهید، 
اصلا آبخیزداری یعنی چه ؟به زبان ساده اگر بخواهم برای عموم مطلب را تشریح 
کنیم آبخیزداری  معادلش مدیریت آبخیز از نظر واژگان  مدیریت حوزه های آبخیز  
است؛  البته باید اول بدانیم آبخیز چیست و بعد مدیریت. آبخیز در واقع  سرزمین 
محصور به یال ها )خط الراس ها( است که وقتی نزولات جوی را دریافت می 
کند، روانابی که تولید می شود، رسوباتی که  حرکت می کنند، همه ی اینها جمع 
می شوند در درون آبراهه ها و بعد به ترتیب شاخه های بزرگتر ابراهه را ایجاد 
کرده و بعد  رودخانه که از دهانه ی خروجی آبخیز خارج می شود. این  مجموعه 
نقاطی که این فضا را  تشکیل می دهند، می شود یک حوزه ی آبخیز. حالا مدیریت 
این سرزمین که شامل جوامع گیاهی، جانوری و انسانی است در واقع  مدیریت 
همچین اکوسیستمی را می گویند آبخیزداری.  پس هدفش این است که در نهایت 
بتواند در یک افق بلندمدت توسعه ی پایدار حوزه  را رقم بزند. می توانیم از این 
حوضه به طور نادرست  بهره برداری کنیم و  به همه عناصر و فرایندهای آن آسیب 
بزنیم و اینکه برعکس به یک افق  بلند مدت هم بیندیشیم، به نحوی که ضمن بهره 
برداری و کسب منافع  اقتصادی به فکر سلامت و پایداری اکوسیستم هم باشیم تا 

برای نسل بعدی هم باقی بماند.  

توسعه ی پایدار یعنی چه ؟ توسعه پایدار هم ناظر است به توسعه و هم پایداری. 
قطعا برای اینکه هر  توسعه  ای پایدار باشد باید به ارکان آن توجه کنیم. ارکان آن 
را می توان به سه رکن بزرگ تقسیم کرد.  رکن اقتصادی، رکن اجتماعی و رکن 
اکولوژیک.  اگر این سه پایه با هم باشند توسعه ای که بر آن بنا نهاده می شود، 
در درازمدت باقی می ماند اما  اگر در فرایند توسعه به هر یک از این ارکان توجه 
نکنیم، ما ممکن است به طور  موقت به رشد و توسعه برسیم؛ ولی پایدار نخواهد 
بود. به عبارت دیگر برای افق بلند مدت نمی توانیم اطمینان حاصل کنیم که این 

سیستم پابرجاست.

 به نظر می رسد در گلستان نتوانستیم به چارچوب معلوم ومتوازنی از توسعه 
ی پایدار  برسیم  حداقل در حوزه ی آبخیزداری یا آبخوان داری مثلا هر ده 
سال یک بارحدودا سیل خانمان برافکن آمده و بخش عظیمی از منابع گلستان 
را نابود کرده است. واقعا چه کار کنیم که به این سمت و سو برویم که این 
اتفاق نیفتد؟واقعیتش این است که اینکه می فرمایید شاخصه هایمان نشان می دهد 
که توسعه ی پایدار در گلستان محقق نشده. به طور کلی این گزاره جوابش مثبت 
است اما اینکه وقوع سیل های دوره ای را نشانه اش بدانیم این گونه نیست. یعنی 
این دو مترادف هم نیستند. سیل پدیده ای طبیعی است،  یعنی ما چه خوب  حوضه 
های رودخانه ای را مدیریت کنیم و چه حتی به آن ها آسیب بزنیم، سیل اتفاق می 
افتد منتها گستره ی سیل، ارتفاع و سرعت  سیل، زمان تداوم سیل و به تبع آنها 
تخریب سیل در نهایت متفاوت خواهد بود. یعنی نمی توانیم بگوییم باید مطلقا 
بدون رخداد سیل باشیم. سیل فرآیندی طبیعی است و اتفاقا اثرات مثبتی هم دارد 
به شرطی که در محدوده طبیعی باشد. اگر ما می توانستیم  منشا سیل را مدیریت 
کنیم، سیل هایی با تخریب کمتر یعنی با اثرات منفی کمتر و اثرات مثبت بیشتر 
می داشتیم و اگر ما به این نگاه کنیم  این خودش نمایه ای از نداشتن توسعه ی 
پایدار است.  البته مسایل دیگر هم هستند چون سیل پدیده ای چند بعدی است.  
هم عوامل انسانی موثرند و هم عوامل طبیعی و عوامل انسانی  و هم عوامل 
سازمانی ومدیریتی. پس پیچیدگی زیادی دارد عواملی که در بالادست اثر دارند 
و عواملی که در پایین دست اثر دارند یا کوتاه مدت و  بلندمدت. فرآیند خیلی 
پیچیده ای است و ما باید به منشا سیل بیشتر توجه کنیم  و برگردم به مفهوم اول. 
آبخیزداری تلاش می کند روابط بین بارش و رواناب را مدیریت کند. یعنی باران 
داشته باشیم  ولی رواناب با سرعت وارتفاع کمتر و زمان تداوم بیشتر داشته باشیم 
به جای اینکه جریان خروشان بیاید با حجم زیادی از رسوبات و آسیب بزند.  
آبخیزداری تلاش می کند که این رابطه را اصلاح کند تا به شکل طبیعی دربیاید.  
در اکوسیستم های طبیعی بدون دخالت انسانی معمولا این  فرآیند خودش 
متعادل است. ما چون با اقدامات و بهره برداری های نامتناسب و نامتوازن تعادل 
را به هم می زنیم، منجر می شود به رواناب بیشتر.  سیل بزرگتر و رسوب بیشتر 

و  تخریب بیشتر.

 الان سیل گلستان یک مساله ی ملی شده است ما به هر دلیل  نتوانستیم مدیریت 
کنیم که تخریب نداشته باشیم و هر بار نیز  تخریبی سنگین داشتیم  ؟درست می .  
یعنی سیل های استان گلستان از معروفیت جهانی برخوردار شده است. اما متناسب 
با قواره ی این مشکل  ما برایش آمادگی کافی و طرح جامع  و کارا نداریم. یعنی 
کشور برای آن طرح ریزی به معنی عملیاتی نکرده است. از منظر طرح ریزی،  طرح 
کلان ملی مدیریت جامع حوزه های آبخیز این طرح ابعادی دارد که می خواهد چشم 
انداز و برنامه حوزه های آبخیز کشور را رقم بزند.  پروژه  هایش هم در ذیل فاز یک 
شروع شده ولی هنوز فاز یک تمام نشده است.  فاز دو و سه هم در جای خودش 
طراحی شده است. اگر این طرح  به ثمر برسد حمایت شود و بودجه ی کافی داده 
شود در نهایت تعدادی از پروژه هایش مربوط می شود به مخاطرات محیطی مثل 
سیل، خشکسالی،  فرسایش و حرکتهای توده ای. اگر مدیریت جامع آبخیزها را 
داشته باشیم، منشا این مخاطرات هم مدیریت می شوند. می خواهم برگردم به سوال 
شما. الان این معضل سیل  استان گلستان یا لرستان و خوزستان آسیب شناسی شده 
اند.  هیات ویژه سیل که در دانشگاه تهران تشکیل شده با یک تیم بزرگ از دانشگاه 
های دیگر گزارش پایانی شان را آذر ارایه می دهند فقط  آسیب شناسی سیل اخیر را 
انجام داده اند. بر این اساس باید  از درس آموخته ها برای برنامه ریزی آینده استفاده 
کنیم و امیدوارم این اتفاق بیفتد و در کنار حمایت از طرح های کلان مرتبط، برای 
این پدیده خاص یعنی سیل براساس رویکرد علمی ریسک محور، برنامه مشخصی 
داشته باشیم. توصیه می کنم  در استان گلستان برای مدیریت جامع سیل، طرح ریزی 
شود که  حتی برای کشور پیشاهنگ بشود. کما اینکه  حوزه ی زیارت  که بالادست 
گرگان هم هست یک حوزه ی سیل خیز با حرکتهای توده ای زیاد و مستعد خدای 
نکرده یک روز یک فاجعه است  و اگر این اتفاق بیفتد حتی برای شهر گرگان هم 
آسیب بسیار خطرناکی خواهد بود.  برای چنین سیستمی که در واقع در کنار گوش 
مرکز استان است، زنگ خطر را متخصصین می شنوند و به سیاست گذاران و مدیران 
می گویند که باید یک برنامه دقیق اجرایی و مشارکتی با کمک جوامع محلی داشته 
باشیم. البته این قسمت  نیاز به توضیحات بیشتر دارد و برای اینکه اطاله ی کلام 

نشود بسنده می کنم. 

 گفتید حوضه زیارت مرکز مستعد سیل است دیگر  مکانهای مستعد سیل گلستان 
کجاست؟سیل های  گذشته سیل سال ۸۰ ،۸۱ و ۹۷ به تعبیر یکی از همکاران یک 
آزمایشگاهی است که نشان می دهد کجا می تواند دوباره تکرار شود. باید بر اساس 
تجربه رخدادهای قبلی خودمان را تجهیز کنیم، ولی چرا زیارت را تاکید کردم به 
این دلیل که شهر گرگان از نظر موقعیت جغرافیایی دقیقا در خروجی حوزه زیارت 
واقع شده و اگر هر اتفاقی بیفتد غیر از روستای زیارت مشکل جدی برای شهر گرگان 
بوجود می آید. اینها واقعیت هایی هست که  کاملا مشخص است. ما شاید حدود  
ده دوازده سال پیش به فرمانداری گرگان  این هشدار را گفتیم ولی آن باور هنوز 

اتفاق نیفتاده است.

مکانهای دیگر در ذهنتان نیست؟دهنه محمد آباد یکی از نقاط دیگر بحرانی است و  
همچنین حوضه  رامیان و همین طور سرشاخه تنگراه که با احداث سد گلستان واقع 
در بالادست گنبد مقداری مدیریت شد. در رخداد سیل ۱۳۸۰ سد بوستان را نداشتیم 
و با وجود سد گلستان شهر گنبد محافظت شد،  ولی مدیریت این سدها خیلی مهم 
است.  صرفا احداث سد کافی نیست. سد یکی از راههای مدیریت سیل است ولی  
تنها راه نیست؛ اگر خوب مدیریت نشود یعنی فرآیند آبگیری سد کنترل نشود، می 
تواند نه تنها آسیب را کم نکند، بلکه افزایش هم بدهد. اگر به ویژه  بالادست سدها به 
درستی مدیریت نشوند و در نتیجه حجم زیادی از رسوبات پشت سد انباشته شود  
و مخزن  ما گنجایش کافی برای کاهش حجم سیل را نداشته باشد در واقع کارایی 
سد کاهش یافته است.  آق قلا یکی دیگر از مناطقی است  که قبلا هم آسیب دیده 
و باز هم  می تواند آسیب پذیر باشد. مناطق پست پایین دست که سیل اخیر در آنجا 
رخ داد مثل گمیشان، مجددا می تواند مشکل ساز بشود چون به لحاظ توپوگرافی  

مستعد سیلگیری هستند.

حالا این مناطق پست عملا در شرایطی قرار گرفتند که هر چه رواناب است 
می رود سمت آنها ، اینها را می شود با روش دیگر مدیریت کرد؟ما هم مناطق 
سیل گیر داریم هم سیل خیز. مناطق  پایین دست مناطق سیل گیر ما هستند ولی 
مناطق سیل خیز در  دامنه ها و ارتفاعات  هستند. در حوزه های کوهستانی و مناطقی 
که مشرف به  رودخانه ی اصلی گرگانرود هستند، همه سیل گیرند مثل رامیان  و 
چهل چای شاخه هایی که  در دامنه  جنوبی گرگان رود هستند  و معمولا یک تیپ 
دیگر از سیل ها را داریم به نام  سیل های ناگهانی  یا یکباره که در این مناطق اتفاق 
می افتند اگر به آمار دقت کنید معمولا در بهار و اوایل تابستان رخ می دهد. نحوه 

تشکیل این تیپ سیل ها متفاوت است. معمولا  یک بارش کوتاه مدت با 
شدت زیاد در یک پهنه ی کوچک اتفاق افتاده و منجر به عکس العمل 
سریع هیدرولوژیک می شود که به شکل سیل ناگهانی با رسوبات زیاد 
بروز می کند. از نظر پراکنش مکانی  ممکن است حوضه مجاور حتی 
در همان زمان سیل نداشته باشد. مثل دهنه محمد آباد هم بارها  تکرار 
شده و از مناطق آسیب پذیر است.  در این شاخه ها معمولا در تابستان 
مشکل داریم. از کردکوی نگاه کنید و بروید تا نزدیک جنگل گلستان  
این شاخه هایی که مشرف به  رودخانه های قره سو و گرگانرود هستند 
اینها در بهار و تابستان هم می توانند سیل های یکباره را داشته باشند. 
اینها فرق دارند، سیل های کوتاه مدت ناگهانی  با حجم رسوب زیاد و 
تخریبشان هم قابل ملاحظه است. جاده و تاسیسات را آسیب می زنند 
ولی در پایین دست معمولا  از نظر توپوگرافی مناطقی هستند که مستعد 
جمع شدن آب و سیل گیر هستند. جابجایی شهر راه حلش نیست اینها  
راه حل هایی مکانیکی است که تبعات  سیاسی و اقتصادی و اجتماعی 
دارد کما اینکه  طبیعت، این راه را به ما گفته که راه حل ها باید  منطبق با 
طبیعت باشد. طبیعت می گوید  وقتی رواناب زیادی به عنوان  سیل در 
رودخانه اصلی گرگانرود جاری می شود از یک جاهایی که انشعابات 
طبیعی از گرگانرود خارج شده آب وارد تالابها و دشتهای اطراف میشود 
و این حسنی که دارد  باعث احیای تالابهای اطراف می شود و به طور 
طبیعی هر چند سال آبگیری می شوند و  اکوسیستمشان  احیا می شود.  
هم  ضربه گیر هستند و آب زیادی را از رودخانه جذب می کنند و هم  
خود اکوسیستم از نظر پوشش گیاهی و جوامع جانوری احیا می شود.  
ما نتوانستیم متاسفانه  از این ظرفیت استفاده کنیم کما اینکه  در سیل 
اخیر ۹۸-۹۷ یکی از این انشعابات به نام بند ولی به طور طبیعی انشعابی 
بود که به اطراف آب را هدایت می کرد،  آمده بودند در مسیر خروجی 
از رودخانه به این انشعاب استخر پرورش ماهی زده بودند و دیگر  آب 

دهنه محمد آباد یکی از نقاط دیگر بحرانی است و  همچنین حوضه  رامیان و همین طور سرشاخه تنگراه 
که با احداث سد گلستان واقع در بالادست گنبد مقداری مدیریت شد. در رخداد سیل 1380 سد بوستان
 را نداشتیم و با وجود سد گلستان شهر گنبد محافظت شد،  ولی مدیریت این سدها خیلی مهم است.  
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دکتر سعدالدین استاد دانشگاه در گفت و گو با گلشن مهر:

مکتب کنترل سیل در دنیا تعطیل شده  است

نمی توانست وارد منطقه ی طبیعی اطراف بشود.  خب از این آیتم ها 
زیاد داریم اگر شناسایی بشوند و  مدیریت شوند و آبراهه ها پاکسازی 
شده باشد. مهم تر از این در بالادست فکر نکردیم  منشا را مدیریت 
نکردیم ما دامنه های زیادی داریم که در آن دامنه ها کشت می شود، 
اراضی شیب دار تا یک شیبی مجاز است ولی  بالاتر از آن مجاز نیستیم غیر 
اینکه  الزاماتی را رعایت کنیم.  مثلا می تواند تبدیل به باغ  شود و اگر رعایت 
بشود و ما کشت محدود را داشته باشیم در اراضی که مجاز  هستیم و آنجا 
که مجاز نیستیم برایش تمهیدات دیگری قایل شویم در عین حال که مردم 
معیشتشان دیده می شود اگر آن روابطی که عرض کردم رعایت بشود  ما در 
بالا دست ضریب رواناب کمتری  خواهیم داشت در نتیجه تولید رواناب 
کمتری داریم به عبارت دیگر تا ما بالادست را مدیریت نکنیم  مفهومی ندارد 
بخواهیم هزینه کنیم  و مردم را جابجا کنیم، چون هر کار کنیم باز یک سیل 
بزرگتر می تواند رخ دهد. سیل یک پدیده ی  استوکستیک است. معنی آن 
این است که قابل پیش بینی نیست،  یعنی اگر الان یک سیل اتفاق افتاد روز 
بعد، ماه بعد یا سال بعد ممکن است همان سیل یا حتی بزرگتر از آن دوباره 
اتفاق بیفتد کمااینکه در سال ۱۳۸۰ سیل بزرگی  داشتیم و در سال ۱۳۸۱ 
مجددا سیل بزرگی در استان رخ داد. در همین حوضه ی گرگانرود ما باید  
بالادست را مدیریت کنیم تا ضریب رواناب کمتر بشود بدین ترتیب سیل 
های کوچکتری خواهیم داشت آنوقت منافع بیشتری دارند به جای اینکه 
بشوند بلا. ما با اقدامات نامناسب درواقع نعمت را  تبدیل می کنیم  به نقمت.  
روش های مکانیکی مانند سد ساختن، ایجاد بند انحرافی و  دیواره ی سیل 
بند ساختن راه حل نیست.  اینها همه در کنار راه حل های اساسی مانند 
رعایت اصول آمایش سرزمین و در نتیجه کاهش در معرض قرار گرفتن  و 
نیز کاهش آسیب پذیری از طریق توجه به ظرفیت های سازگاری و  مواجهه 
با سیل و کاهش حساسیت زیر ساخت ها به سیل می توانند موثر باشند. 

همه این مولفه ها در رویکرد ریسک محور سیل مطرح است. 

به جز سد چه چیزهایی مانع سیل است  و اقدام و برنامه ای  پیشگیرانه محسوب 
می شوند؟باز در یک جمله نگاه و درس گرفتن از طبیعت، خودش به ما می گوید. 
در طبیعت یک اصلی است که هر چیزی در جای خودش قرار می گیرد به طور 
کاملا قانون مند و  نظام مند جایی که مستعد جنگل هست، جنگل می شود؛ جایی 
که مستعد مرتع است،  مرتع می شود. ما اگر کاربری هایمان متناسب با  پتانسیل و 
محدودیت های سرزمین طراحی کنیم، خود به خود مشکل حل می شود. جایی که 
نباید  خانه بسازیم در حاشیه رودخانه که حریم می گوییم ساخت و ساز می کنیم،  
طبیعی است که باید تخریب بشود. خانه واژگون شود، چون  در حریم رودخانه 
ساختیم  کاملا طبیعی است آنجا جای ساخت و ساز نیست یا در اراضی شیب دار 
با شیب ۴۰ یا ۵۰ درصد  یا بالاتر داریم کشت می کنیمف خب آنجا جای گونه 
های زراعی نیست، می تواند گونه های درختی باشد حتی درختان مثمر  یا ترکیبی  
باشد. موضوع دیگر اینکه اگر جایی هم حالا داریم ساخت و ساز می کنیم اگر  
قواعد ساخت و ساز را رعایت نکنیم خانه ها مقاوم در برابر سیل نباشند، آسیب پذیر 
باشد طبیعی است که آسیب می بیند غیر از بحث رعایت اصول آمایش سرزمین که 
هرچیزی در جای خودش قرار بگیرد  دوم استفاده از پتانسیل  پوشش گیاهی  و این 
هم طبیعت به ما یاد می دهد هم در دامنه ها  که سیل خیز هستند و هم در آبراهه ها 
و هم در رودخانه ها و حاشیه ها  می تواند نقش خیلی موثری داشته باشد بهش می 

گویند جوامع گیاهی حاشیه رودخانه.
این جوامع گیاهی حاشیه رودخانه در واقع یکی از با ارزش ترین اکوسیستم ها 
هستند. از نظر هم کنترل سیل  و هم کاهش آلاینده ها. چون  نتوانستیم از پوشش  
گیاهی خوب حفاظت کنیم در دامنه ها  هم ضریب رواناب مان بالاست چون  تراکم  
پوشش گیاهی کافی نیست حتی در مناطق  جنگلی هم جاهایی است که کیفیت 
جنگل پایین آمده یعنی تراکم کم شده و  سلامت جنگل ها آسیب دیده اینها باعث 
می شود که ما  تعادل رواناب و بارش را  از دست بدهیم پس در یک جمله ی کوتاه 

روشهای منطبق با طبیعت راه حل دراز مدت است. 

بحثی که در سیل به نظر می رسید  تغییر اقلیم است که به  یکباره سیستم 
مدیریت را شوکه کرده بود؛ یعنی تصور عامه  این بوده که بارندگی به این 
معنا نخواهیم داشت ، آسمان به سمت خشکی رفته است. به این خاطر با هر 
مدیری هم صحبت می کردید اصولا این باور وجود نداشت که  سیل  بیاید 
وسه روز پشت سر هم  بارش داشته باشیم. هیچ کدام پیش بینی و باورشان این 
نبود.  بفرمایید تغییر اقلیم چگونه است  و  چه تاثیری روی پدیده های طبیعی 
می گذارد؟واقعیت این است که دو نکته است. تغییر اقلیم را اگر کسی  خوب 
بشناسد اتفاقا اگر مدیری یا کارشناسی در بخش های اجرا از تغییر اقلیم صحبت 
می کند اگر وقوف کامل داشته باشد، اتفاق تغییر اقلیم  یک اصل کلی دارد که 
دانشمندان می گویند:  تغییر اقلیم باعث شده مقادیر حد تغییر کند یعنی  به قول 
خودمان  "ترین" ها بیشتر می شود یا بارش های کوچک یا بارش های بزرگ 
کوچک ها کوچک تر می شوند. بزرگ ها  بزرگ تر سیل ها همین طور وقتی  
می گوییم سیل های کوچک، کوچک تر می شود به سمت خشکسالی می رویم  
یا از سوی دیگر اتفاقا سیل های مهیب تری ایجاد می شود  یعنی اگر کسی تغییر 
اقلیم و مفهومش  را تعقیب کند، اتفاقا باید آماده تر باشد چوم رفتار ملایم طبیعت 
دیگر تغییر کرده مثل انسانی که  یا یک دفعه زود عصبانی می شود یا زود نرم 
می شود رفتار یکسان و یکنواخت و قابل پیش بینی را ندارد. پس نشان می دهد  
افرادی که اینجوری غفلت کردند، مفهوم تغییر اقلیم را خوب نشناختند. نکته دوم 
اینکه  به نظر می آید بعضی وقتها بعضی  دستگاهها و یا مدیران، کم و کاستی 
هایشان را در پشت  تغییر اقلیم مخفی می کنند. یعنی تغییر اقلیم شده ماسک و 
یک سپر بلا برای کم کاری و بی برنامگی یا روزمرگی ما. اتفاقا اگر به تغییر اقلیم  
قایلیم خودمان را به برنامه ریزی مناسب باید مسلح کنیم که دربرابرش بتوانیم 
پاسخ مناسبی بدهیم.  پس اینجا از تغییر اقلیم  گاهی استفاده ابزاری می شود. این 

را می شود با مصداق بیشتر توضیح داد.

چشم انداز آتیه گلستان در سیل چگونه است.  با برنامه ریزی که اینک انجام 
می شود، می توانیم  امیدوار باشیم که ازین به بعد رواناب و سیلاب تبعات 
آنچنان هزینه زایی برای استان نداشته باشد؟صادقانه خیر. یعنی من معتقدم که 
هیچ کس نمی تواند تضمین کند به این دلیل که تفکر هنوز تفکر مکانیکی است.  
یعنی چه ریاست جمهوری چه وزیر نیرو چه شرکت های آب منطقه ای استانها 
هنوز نگاهشان این است که ما  می توانیم سیل را با تکیه بیشتر بر روش های 
مکانیکی کنترل کنیم. به این واژه دقت کنید، کنترل یک کلمه ی انگلیسی است 
به معنای افسار زدن.  انسان نمی تواند بر پدیده های طبیعی لجام بزند و  قابل 
لجام زدن نیست، ما با پدیده های طبیعی باید  همزیستی کنیم و در بهترین شرایط 

مدیریت کنیم،  یعنی اگر خیلی هنر کنیم. در واقع به مدیریت جامع نیاز است چون 
باز این  مرتبط است با خیلی عناصر دیگر پس مدیریت جامع  می خواهد. اصلا 
مکتب کنترل سیل در دنیا تعطیل شده.  این مکتب متعلق به دهه هشتاد میلادی 
بوده ولی از آن به بعد در دنیا از آن عبور کردند،  چون دیدند حتی تکنولوژی 
های بالاتر از ما،  منابع مالی بالاتر از ما و نیروی انسانی ماهرتر از ما هم نمی توانند 
کاملا سیل را کنترل کنند. دیدند  مثلا رودخانه ی می سی سی پی را با روش های 
کنترل سیلاب مانند احداث دیواره های سیل بند نمی توانند کنترل کرده وایمن 
کنند. ارتفاع دیواره های سیل بند را زیاد کردند. قطرش را زیاد کردند باز سیل 
بعدی و سیل های بعدی چون عرض کردم سیل  پدیده ی کاملا تصادفی است. 

بعد نگاهشان را عوض کردند. نگاهشان شد  مدیریت جامع سیل.
در یک منظر تکامل نظری و عملیاتی ، الان در دنیا مدیریت جامع ریسک سیل 
مطرح است.  حتی یعنی  ریسک سیل را مدیریت می کنند. وقتی می گوییم 

ریسک، ریسک سه مولفه دارد. 
مولفه ی خطر سیل.  اینکه در رودخانه چقدر  ارتفاع سیلاب است و چقدر 
دبی جریان است، چقدر  تداوم دارد و چقدر سرعت. اینها مشخصه های خطر 

سیل هستند. 
مولفه ی دوم در معرض بودن حالا ما چقدر در معرض سیل هستیم. 

مولفه ی سوم می شود مولفه ی آسیب پذیری.  حالا ما چقدر در مقابل آن جریان 
آسیب پذیریم، چقدر خانه هایمان آسیب پذیر است، چقدر زیرساخت ها و  چقدر 
خودمان آسیب پذیریم. به عنوان توضیح بیشتر، آسیب پذیری باز  زیر مولفه هایی 
دارد که در این مجال نمی گنجد. برایند  این سه مولفه می شود  ریسک سیل و 

ما باید ریسک را مدیریت کنیم.
 اگر روشهای مکانیکی باشد ما بالادست سد بزنیم نهایتا می توانیم  بخشی از 
جریان را کنترل کنیم تازه  اگر مدیریت باز و بسته کردن دریچه ی سد را خوب 
انجام بدهیم  نه مثل بعضی موارد که نتوانستیم به موقع واکنش نشان بدهیم بخشی 
از سیل را می توانیم بگیریم.  اگر سیلی بیاید بالاتر از  ظرفیت مخزن سد که خالی 
نگه داشتیم مازاد بر آن را می خواهیم چه کنیم. اتفاقا  بعضی روشهای مکانیکی  
مثل سد، دیواره سیل بند و سیل گیر یک حس کاذب امنیت برای ما ایجاد می کنند 
. پایین دستش یا در کنارش برای ساخت و سازها و توسعه هزینه می کنیم جوامع 
انسانی را می بریم  سکونت گاه ایجاد می کنیم قبلا این کار را نمی کردیم  چون 
از سیل نگران بودیم الان چون  این سازه ها را زدیم  سرمایه گذاری های کلان 
انسانی و مالی را به ظاهر امن می دانیم ولی اینها هیچ وقت نمی توانند ما را بیمه 
کنند اگر سیلی آمد بالاتر از دوره بازگشت طراحی آنگاه چه؟!  سازه ها تا یک 
جایی ظرفیت دارند و موثر هستند. اتفاقا این دفعه  میزان خسارت چند برابر می 
شود چون ما خودمان را در معرض قرار دادیم و بیشتر از گذشته رفتیم در حریم 
رودخانه. پس پاسخ به سوال جنابعالی منفی است. چون  روشهای مکانیکی هنوز 
کانون توجه مهندسین هستند. ما فکر می کنیم صرفا با سد نرماب میتوانیم سیل 
را مدیریت کنیم.  توجه به اظهارات استاندار محترم در این خصوص موید همین 
مطلب است. ولی کسی که هیدرولوژی بلد باشد کسی که  علم سیل را  بداند این 
به معنی بیمه کردن نیست در واقع بخشی از کار را کنترل کردیم ولی  نباید بسنده 
کنیم.  مهم تر از همه این است که هر سه مولفه را با هم مدیریت  کنیم. هم خطر، 

هم آسیب پذیری وهم در معرض بودن.

حرف دیگر ی هست درباره سیل گلستان؟
عرض آخرم  این است که جوامع محلی هم در بالادست هم در پایین دست 
هستند ، هم بهره بردارند، هم ساکن ،  هم ذی نفع خیلی هم اثرپذیر هستند  چون 
معمولا جوامع شکننده اند.  اگر می خواهیم سیل را مدیریت کنیم  باید مدیریت 
ریسک محور کنیم.  باید جوامع محلی را اهمیت شان را هم در مرحله قبل از 
سیل هم حین سیل و هم  بعد از سیل بدانیم و ازین ظرفیت استفاده کنیم.  صرفا 
نباید به نیروهای دولتی و سازمانها بسنده کنیم. در بهترین حالت هم باز توان این 
بخش ها محدود خواهد بود. در کشورهای پیشرفته که امکانات به مراتب بیشتر 
دارند، اتفاقا آنها بیشتر روی جوامع محلی و نقش شان  تاکید دارند، بخصوص 
در بحث پیشگیری و اینجا بحث آموزش پیش میاد. بحث  استفاده از ظرفیت 
هایشان و توان افزایی  این ظرفیت خیلی با ارزش است. امیدوارم ما به عنوان 
نیروهای دانشگاهی در کلاسهایمان ، تو جزوات در کتابهایمان هم بخش های 
اجرایی و سیاست گذاری به این حلقه ی گمشده و به ساماندهی این بخش بیشتر 

توجه کنیم.

 از حضورتان در این گفتگو سپاسگزاریم 

دهنه محمد آباد یکی از نقاط دیگر بحرانی است و  همچنین حوضه  رامیان و همین طور سرشاخه تنگراه 
که با احداث سد گلستان واقع در بالادست گنبد مقداری مدیریت شد. در رخداد سیل 1380 سد بوستان
 را نداشتیم و با وجود سد گلستان شهر گنبد محافظت شد،  ولی مدیریت این سدها خیلی مهم است.  
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طلاق خزان زندگی نسل جوان
فقط چند ماه از لحظه  امضای سارا در دفتر ازدواج گذشته که 
او این بار با چشمانی اشک بار آرام آرام از پله های دفترخانه 
پایین می آید. شناسنامه ای که مهر طلاق در آن حک شده 
را در دست دارد و در این خیال است که چرا در انتخاب 
شریک زندگی وسواس بیشتری نداشت تا عمر زندگی 

مشترکش طولانی تر و همیشگی باشد؟
به گزارش ایرنا، در مسیر خانه که امروز برای سارای ۲۶ 
ساله طولانی تر از همیشه است، خاطره های گذشته در 
ذهنش مرور می شود تا راهی برای جبران آن اتفاقات پیدا 
کند. شاید اگر کمی شجاعت بیشتری داشت و نصیحت 
بزرگ ترها به خصوص خواهرش را پیش از نشستن پای 
سفره عقد می شنید چرخ روزگار آن گونه که تصورش را 
می کرد، برایش می چرخید اما حالا دیگر کار از کار گذشته 
است. چند ساعت قبل از مراسم عقد، پیام رد و بدل شده ای 
را در تلفن همراه نامزدش دید که در آن هنگام عاقلانه ترین 
کار، انصراف از ازدواج بود اما سارا اراده ای برای انصراف 
و پشیمانی نداشت؛ کار بزرگی که شاید یکی از دلایل آن 
خودداری او از شرکت در دوره های پیش از ازدواج بود. 
سارا و مسعود یکی از چهار هزار و ۸۱۶ زوج طلاق گرفته 
پارسال گلستان هستند که از ادامه زندگی مشترک با هم 
منصرف شدند.به اعتقاد شماری از کارشناسان، افزایش 
طلاق در دهه های اخیر شتاب بیشتری گرفته که خیانت، 
مشکلات اقتصادی و عدم بلوغ فکری به خصوص در 
زمان انتخاب شریک زندگی، از جمله دلایل اصلی بروز 
آن به خصوص در شهرهای بزرگ است. صاحبنظران 
همکاری همه دستگاه ها برای آموزش های پیش از ازدواج، 
مهارت های زندگی و مشاوره های تخصصی را برای کاهش 

طلاق لازم می دانند.  
 

نقش چشمگیر اعتقادات مذهبی در کاهش طلاق
مدرس دانشگاه و جامعه شناس و فعال فرهنگی گفت: 
هرچند اقتصاد و مشکلات معیشتی ریشه اصلی جدایی ها به 
شمار می رود اما، زیرمجموعه هایی مانند تغییر نگرش نسبت 
به زندگی مشترک، اعتماد به نفس کاذب، فردگرایی، ازدواج 
در سن پایین، ضعف مهارت های زناشویی، مشکلات 
اصلی  دلایل  جنسی  و  اجتماعی  فرهنگی،  اخلاقی، 
طلاق های امروزی است. محترم قلی پور افزود: تقویت 
اعتقادات مذهبی نقش ویژه ای در کاهش طلاق دارد و 
در جامعه امروز با کمرنگ شدن تعلقات مذهبی در برخی 
خانواده ها و به خصوص زوجین جوان، موارد اخلاقی 
نادیده گرفته شده و احترام گذاشتن به یکدیگر فراموش 

می شود که می تواند در ادامه منجر به طلاق شود. وی اظهار 
داشت: استفاده مداوم از تلفن همراه و شبکه های مجازی 
و تماشای برنامه های ماهواره ای، سردی روابط و جدایی 
عاطفی زوجین را در پی خواهد داشت. این مدرس دانشگاه 

با اشاره به ضرورت فرهنگ سازی برای کاهش طلاق گفت: 
مشاوره قبل ازدواج برای شناخت بیشتر طرفین، آموزش و 
کسب مهارت های زندگی تاثیرات مثبتی در کاهش آسیب 

اجتماعی طلاق دارد.

نقش کلیدی رسانه ها برای ترویج مشاوره قبل ازدواج
استادیار رشته روانشناسی دانشگاه آزاد اسلامی آزادشهر 
هم گفت: زوجین به دلایل بسیاری از جمله فقدان مهارت 
زندگی، فعالیت بدون ضابطه در فضای مجازی، آرمان 
گرایی، مشکلات اقتصادی و اجتماعی، بیماری های روانی، 

اختلال شخصیت، افسردگی، اضطراب و وسواس در 
ارتباط با یکدیگر دچار مشکل می شوند. کاظم شریعت نیا با 
تاکید بر ضرورت انجام مشاوره پیش و پس از ازدواج اظهار 
داشت: حمایت بیمه ها از خدمات مشاوره های روانشناختی 

در استقبال خانواده ها نقش چشمگیری دارد. وی ادامه داد: 
علاوه بر آن رسانه ها می توانند با تولید محتواهای مناسب و 
مستمر، نسل جوان را به شرکت در جلسات مشاوره ازدواج 
ترغیب کنند. استادیار رشته روانشناسی دانشگاه آزاد اسلامی 
آزادشهر به عوامل مهم جدایی زوجین اشاره کرد و گفت: 
ماهواره، فضای مجازی، دخالت خانواده ها و مشکلات 
اقتصادی، اجتماعی در گرایش به طلاق تاثیر دارد.وی گفت: 
شخصیت سالم بدون اختلال که الگوهای تکرار شونده 
ناسازگار را ندارد با یادگیری از چالش ها و مشکلات زندگی 
گذر می کند و فرد را در مهارت زندگی، خودآگاهی و کنترل 

اضطراب توانمند می سازد.شریعت نیا با اشاره به آسیب های 
از جدایی  افراد پس  به جنسیت  توجه  با  افزود:  طلاق 
آسیب های متفاوتی  از جمله محدودیت در روابط اجتماعی، 
سرزنش نزدیکان، احساس تنهایی و ترد شدگی، اضطراب و  
افسردگی را در پی خواهد داشت و به یقین بیشترین آسیب 
را جدا از زوجین در فرزندان آنها شاهد هستیم.وی بیان کرد: 
با توجه به افزایش طلاق های رسمی، غیررسمی و عاطفی، 
ضرورت آموزش و محافظت از خانواده ها از طریق آموزش 
و رسانه بیش از پیش احساس می شود. مدیرکل ثبت احوال 
گلستان گفت: سال گذشته چهار  هزار و ۸۱۶  واقعه طلاق 
در گلستان ثبت شد که از این تعداد طلاق سه هزار و ۷۴۳ 
واقعه در مناطق شهری و بقیه مختص نقاط روستایی بود.
حمیدرضا مطیع افزود: از ابتدای امسال تاکنون هم بیش از 
۶۰۰ طلاق در گلستان ثبت شد که ۱۰.۹ درصد کمتر از 
مدت مشابه سال گذشته است.وی بیان کرد: در سال جاری 
بیش از ۲  هزار و ۶۰۰ ازدواج در این استان ثبت شده که 
نسبت به مدت مشابه سال قبل ۱۹.۶ درصد کاهش داشته 
است. مدیرکل ثبت احوال گلستان گفت: سال گذشته ۱۶ 
هزار و ۸۶۸ ازدواج در گلستان ثبت شد که ۱۰ هزار و ۱۹۰ 
واقعه مربوط به مناطق شهری و بقیه برای روستاها بود. مطیع 
گفت: میانگین سن طلاق مردان گلستان در سال گذشته 
۳۶.۳ سال و زنان ۳۱.۷  سال و میانگین سن ازدواج مردان 

۲۸.۹  سال و زنان ۲۳.۸ سال بود. 

کاهش مراجعه برای استفاده از مشاوره تخصصی ازدواج
سرپرست بهزیستی گلستان گفت: سال گذشته پنج هزار و 
۶۱۷ زوج متقاضی طلاق در سامانه تصمیم ثبت نام کرده 
و از مشاوره بهزیستی برخوردار شدند که نسبت به مدت 
مشابه سال قبل ۱۲ درصد کاهش داشته است. عارف 
کیانی افزود: بیشترین آمار متقاضیان طلاق مربوط به گرگان 
و کمترین سازش نیز مربوط به شهرستان گمیشان است.
وی اظهار داشت: اعتیاد، عدم مسئولیت پذیری همسر، 
خیانت، عدم تسلط به تکنیک های مهارت های زندگی و 
دخالت خانواده ها را می توان از عوامل مهم ترک زندگی 
مشترک و رجوع به گزینه جدایی در گلستان دانست. وی 
بیان کرد: طلاق باعث بروز عوامل و پیامدهای مختلفی در 
خانواده، کودکان، زوجین و جامعه از جمله افت تحصیلی، 
آسیب های روحی و روانی، بی تفاوتی نسبت به مسائل 
اجتماعی، گرایش به مصرف مواد مخدر و مشروبات الکلی، 
قانونی، خشونت،  از چارچوب شرعی و  روابط خارج 

اضطراب، افسردگی، بدبینی و سوءظن می شود.

سال گذشته چهار  هزار و 816  واقعه طلاق در گلستان ثبت شد 
که از این تعداد طلاق سه هزار و 743 واقعه

 در مناطق شهری و بقیه مختص نقاط روستایی بود

رئیس هیئت اجرایی باشگاه بسکتبال شهرداری گرگان

 برای بستن تیمی قدرتمند
 برنامه ریزی می کنیم

رئیس هیئت اجرایی باشگاه بسکتبال شهرداری گرگان 
گفت: برای حضور قدرتمند در مسابقات بسکتبال آسیا 
برنامه ریزی می کنیم. به گزارش روابط عمومی، حسین 
رضاییان گفت: با توجه به اینکه بسکتبال شهرداری 
گرگان یک خاستگاه عمومی دارد، در دوره مدیریت 
شهری قبل، هیات اجرایی باشگاه با هدف تیم  داری 

حرفه ای تشکیل شد. رضاییان افزود: با توجه به حضور 
تیم ملی در مسابقات آسیایی و آغاز نقل و انتقالات از 
اول مرداد ماه، ما از یکی دو روز اخیر مذاکرات مختلف 
با بازیکنان مدنظر را آغاز کرده ایم.وی در خصوص 
وضعیت مهران حاتمی سرمربی تیم عنوان کرد: هدف 
ما برای سال آینده، حفظ شاکله تیم سال گذشته است 
که با رهنمودهای شهردار گرگان و با توجه به نتیجه 
گیری خوب در سال گذشته سرمربی حفظ خواهد 
شد. رضائیان تصریح کرد: باتوجه به اینکه قهرمانی 
سال گذشته تیم شهرداری با هدایت آقای حاتمی 
رقم خورد، با نظر مثبت شهردار و اعضای شورای 
شهر ایشان به عنوان سرمربی ابقا شده تا هدایت تیم 
در بازیهای آسیایی را برعهده داشته باشد.وی با بیان 
اینکه رایزنی با بازیکنان در حال انجام است، گفت: 
پس از تعیین اعتبار و بودجه از سوی شورای اسلامی 
شهر، در نظر داریم نسبت به حفظ بازیکنان فعلی و 
انعقاد قرارداد با بازیکنان جدید اقدام و تیمی قدرتمند 
را راهی مسابقات آسیایی پیش رو کنیم.به گفته رییس 
هیات اجرایی باشگاه بسکتبال شهرداری گرگان ، تمدید 
با بازیکنان فعلی و مذاکره با بازیکنان جدید با نظر دکتر 

حاتمی انجام می شود.

فاضلاب شهری بندرترکمن
 وارد خلیج گرگان می شود

فرماندار بندرترکمن گفت: فقط ۴۰ درصد از فاضلاب 
خانگی این شهر به مرکز تصفیه خانه شهرستان متصل 
است و باقی مانده بصورت مستقیم و بدون تصفیه به 
خلیج گرگان و منابع زیرسطحی هدایت می شود. به 
گزارش ایرنا، عبدالغفور غراوی گفت: حجم فاضلاب 
شهر در فصول مختلف متغییر است و نمی توان عدد 
ثابتی برای میزان فاضلابی که به سوی خلیج گرگان 
منتهی است ارائه کرد. وی افزود: وضعیت مدیریت 
فاضلاب شهرهای ساحلی گلستان به سبب برخی 

کمبودهای ناشی از دوره های گذشته تا رسیدن به 
جایگاه مطلوب فاصله زیادی دارد و بهسازی شبکه  
توان  از  شهر  فاضلاب  همه  تصفیه  و  جمع آوری 
دستگاه های اجرایی شهرستان و استان خارج است.
به گزارش ایرنا، طی روزهای اخیر تعدادی از بومیان و 
مسافران در تماس با خبرنگاران ایرنا از روند هدایت 
مستقیم فاضلاب شهری بندرترکمن به سوی خلیج 
گرگان انتقاد کرده و خواستار پیگیری موضوع شدند.
بر اساس مستندات ارائه شده از سوی شهروندان، 
پساب تصفیه شده فاضلاب بندرترکمن هم آلودگی 
غیر متعارفی دارد.فرماندار بندرترکمن آلودگی پساب 
به سمت خلیج  از سوی تصفیه خانه  هدایت شده 
گرگان را تایید نکرد و گفت: تاکنون گزارشی در این 
خصوص دریافت نشده است. غراوی ادامه داد: مقرر 
شده تا کانال موجود بین تصفیه خانه تا خلیج گرگان 
لایروبی و عملیات انتقال پساب با روند مطلوب تری 
انجام شود. وی به فعالیت واحد آب شیرین کن در 
این شهرستان اشاره کرد و گفت: پساب این واحد 
آب شیرین کن در طول مسیر به  فاضلاب شهری 
وارد می شود و این امر رقیق ترشدن فاضلاب منتهی به 

خلیج گرگان را در پی دارد.
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خبر

احیاء 24 
واحد صنعتی راکد 

مدیر کل صنعت، معدن و تجارت گلستان 
کنون ۲۴  تا  ماه سال گذشته  آذر  از  گفت: 
احیاء و  استان گلستان  واحد صنعتی راکد 
راه اندازی مجدد شده اند. به گزارش روابط 
عمومی، درویش علی حسن زاده گفت: در 
راستای تحقق هدف گذاری رشد ۸ درصدی 
اقتصاد استان گلستان از آذر ماه سال گذشته 
تا کنون ۲۳ واحد تولیدی با سرمایه گذاری 
۸۲۷۰ میلیارد ریال و اشتغالزایی ۵۷۰ نفر در 
استان گلستان افتتاح و راه اندازی شده است. 
وی گفت: در این مدت ۲۴ واحد صنعتی 
راکد استان نیز که عمدتاً واحد های کوچک 
و یا واگذار شده از سوی بانک ها می باشند، 
با سرمایه گذاری ۵۲۰ میلیارد ریال احیاء و راه 
اندازی مجدد شده که موجبات اشتغال ۲۱۰ 
نفر را فراهم نموده اند. وی همچنین با بیان این 
که تمامی صاحبان انبار کالا مکلفند اطلاعات 
و میزان موجودی کالای خود را در سامانه 
جامع انبارها ثبت نمایند، گفت: هدف از ایجاد 
سامانه جامع انبارها بررسی روند گردش کالا و 
شفاف سازی جریان کالا در سطح کشور می 
باشد که باعث می شود اولا در شرایط بحرانی 
اطلاعات  به  نیاز  کشور  کلان  مدیریت  که 
موجودی کالاهایی را داشت این داده ها در 
دسترس باشند و ثانیاً از احتکارهای احتمالی 
قانونی در  و توزیع کالاهای قاچاق و غیر 
کشور جلوگیری گردد .حسن زاده از مردم 
استان درخواست نمود، بمنظور مقابله جدی با 
متخلفین، هرگونه ظن به احتکار و یا انباشت 
معنادار کالا را از طریق سامانه پاسخگویی ۱۲۴ 
اداره کل صنعت، معدن و تجارت استان به این 

اداره کل اطلاع دهند.

تمام راه های
 گلستان باز است

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
گلستان گفت: تمامی راه های منتهی به گلستان 
باز است و تردد در آن جریان دارد. مهدی 
هشدارهای  به  توجه  با  کرد:  اظهار  میقانی 
هواشناسی مبنی بر احتمال آب گرفتگی معابر و 
جاده ها، تعداد ۲۰ اکیپ در جاده های گلستان 
مستقر و آمادگی کامل برای حل مشکلات 
احتمالی را دارند. مدیرکل راهداری و حمل 
و نقل جاده ای گلستان افزود: تمام جاده های 
منتهی به گلستان باز است و هیچ منعی برای 
تردد در آن وجود ندارد. وی در خصوص 
جاده کوهستانی محور توسکستان هم گفت: 
در این محور هم هیچ مشکلی وجود ندارد و 

تردد خودروها در حال جریان است.

اتحاد تار!!!

دکتر حسین میقانی 
  
■

این  نامگذاري  مورد  در  باید  من  ابتدا 
اتحاد توضیح دهم که اتحاد و همکاري 
سه کشور ایران و ترکیه و روسیه را من به 
یک اتحاد تار) تاریک ، تیره ، تار ، مبهم( 
نسبت داده ام و اینکه تا چه حد بتوانم 
این اتحاد تار را توضیح دهم، میتواند به 
آنچه در ذهن نویسنده مي گذرد، نزدیک 
شود!. اتحاد تار به این دلیل که نه تنها 
تار بودن و عدم شفافیت آن به وضوح 
روشن است و هیچ اعتقاد و اعتمادي به 
ادامه آن در حال حاضر و آینده نمیتوان 
داشت که حتي گذشته روابط سیاسي و 
اقتصادي و نظامي سه کشور هیچ نقطه 

امیدي را باقي نمي گذارد. 
اتحاد تار بین این سه کشور را میتوان 
از موضع  از زوایاي گوناگون و حتي 
کشورهاي عضو مورد بررسي و تحلیل 
قرار داد و البته هر کشوري زماني که 
وارد یک اتحادیه میشود دقیقا منافع ملي 
کشورش را در نظر گرفته و نقاط مثبت 
و منفي شرکت در یک اتحادیه را مورد 
بررسي قرار داده و اگر ببیند که شرکت 
در آن اتحادیه در جهت برآورده شدن 
منافع ملي کشورش هست در آن اتحادیه 

شرکت مي کند.

ترکیه : 
بعد از فروپاشي دولت عثماني، اتاتورک 
به فکر تشکیل حکومتي آنچناني بود 
که آن افکار به منصه ظهور نرسید تا 
اربکان و  رفاه و  اینکه حزب اسلامي 
نهایتا رجب طیب اردوغان با این افکار 
توانستند بر فضاي سیاسي ترکیه احاطه 
پیدا کرده و سیاستهاي پاندولي را اجرا 
مي نماید. به عنوان نمونه رییس جمهور 
رژیم صهیونیستی  بعد از ۱۸ سال به 
ترکیه سفر نموده و اردوغان این سفر 
را تاریخي خواند و از این بازدید ذوق 
زده شده بود. در این مورد به سخنان 
اردوغان باید با دیده نگراني نظر کرد. 
در  اغماض  با  ترکیه  رئیس جمهور 
خصوص تجاوز نظامیان صهیونیست 
در مسجد الاقصی در طول ماه مبارک 
رمضان، در خصوص تنش های اخیر در 
بیت المقدس، گفت: اغتشاشات برخي 
گروههاي افراطي در مسجدالاقصي در 

ماه رمضان ما را به شدت ناراحت کرد.

ایران:
با توجه به تحت فشار قرار گرفتن ایران 
بر اثر فشارهاي اقتصادي و تحریمهاي 
ناجوانمردانه و ایجاد فاصله بین دولت 
با  که  است  ناچار  حکومت  ملت،  و 
ایجاد اینگونه اتحادها خودش را از زیر 
بسیاري از فشارها خارج کند. اکنون که با 
اتخاذ سیاستهایي بین ایران و کشورهاي 
و  قطر  سوریه،  بجز   ( منطقه  اسلامي 
عمان( فاصله افتاده است و این کشورها 
دیپلماتیک  روابط  ایجاد  طرف  به  را 
طرفي  از  و  است  کشانده  اسرائیل  با 
کنفرانس وحدت اسلامي ارزش خود 
را از دست داده است و آن اثر قبلي را 
ندارد و نمیتواند سیاستهاي کشورها را 
تحت تاثیر قرار دهد. ایران ناچار است 
بودن  اثر  بي  این  اتخاذ سیاستهایي  با 

خود را در بین کشورهاي اسلامي، غیر 
واقعي نشان داده و بگوید که ایران کما 
کان همان قدرت اول منطقه است. می 
دانیم که فاکتورهاي جهاني باعث شده 
است ایراني که یکي از سرسخت ترین 
دشمنان غرب و آمریکا و ناتو است، راه 
دوستي با ترکیه را در پیش گرفته است 
ناتو  در حالي که ترکیه عضو رسمي 
هست و اتفاقا می خواهد نقش اساسی 
و فعالی در آن داشته باشد و برای اینکه 
سوئد  به ناتو بپیوند دنبال امتیاز گیری 
است. آیا ایران  فرصتی پیدا کرده است 
که بازار نفت خود را بدست بیاورد و در 

صادرات گاز از روسیه پیشی بگیرد؟

روسیه:
با توجه به حمله روسیه به اکراین و دفاع 
ناتو و کشورهاي اروپا از اکراین و تنها 
شدن این کشور در جهان، به نظر میرسد 
که روسیه به دنبال کشورهایي هست که 
از این حمله دفاع و یا حداقل مخالفتي با 
آن نداشته باشد. ایران یکي از کشورهایي 
است که تا حدود زیادي از این حمله 

و بنا به دلایل خودش) گترش ناتو در 
مخالفت  ایجاد  روسیه،  مرزهاي  کنار 
هاي جدي در استانهاي همجوار روسیه 
در اکراین، بي تفاوتي اکراین در برابر 
ساکنان این ایالتها، ...( حمایت میکند 
که سخنان رهبر انقلاب اسلامی  در 
نیز   پوتین  جناب  با  رسمي  ملاقات 

دلالت بر این امر دارد. 
به نظر بنده هر کشور و مخصوصا هر 
فعالیتهاي  شروع  براي  سیاستمداري 
سیاسي اش باید سریال  ۲۲۱۱۶۳  را 
ببیند.  این سریال به ترور جان اف کندي 
در سال ۱۹۶۳ پرداخته و با ایجاد تونل 
زمان به این موضوع مي پردازد که آیا 
اوضاع  افتاد  نمي  اتفاق  ترور  آن  اگر 
جهان چه تغییري میکرد ؟ جنگ ویتنام 
و آن جنایتهاي صورت گرفته توسط 
امپریالیسم آمریکا، شاید اتفاق نمي افتاد. 
نظر  اتحاد  این  به  این جنبه  از  ما  اگر 
کنیم و اگر ما میتوانستیم جلوي اتفاقات 
تاریخي صورت گرفته ) فروپاشي دولت 
عثماني و تیکه تیکه شدن دولت عثماني، 
حمله شوروي سابق در جنگ جهاني و 
اشغال شمال ایران، مسائل ایجاد شده در 
روابط دولت قوام و روسیه و همچنین 
نامردیهاي شوروي در زمان مصدق ، 
رها کردن اعراب در وسط جنگ شش 
روزه و جنگ ۱۹۷۳ با اسرائیل غاصب 
و در آخرین مورد اجراي نیروگاه اتمي 

بوشهر و تحویل سیستم ضد موشکي 
شاید  بگیریم  را   )... و  اس ۳۰۰  اس 
اکنون محتاج این روابط نبودیم و ما در 
موقعیت یک قدرت جهاني عدالتخواهانه 

عمل میکردیم.
در پایان و براي خاتمه بحث ، یک متن 
تاریخي را برایتان بازگو کرده که با این 

بحث ما خیلي مرتبط است:
بی گمان، نالایق ترین پادشاه صفوی و 
ایران در درازای تاریخ، نهمین پادشاه 
صفوی، شاه سلطان حسین بود که تمام 
زندگی خود را صرف عقاید مذهبی کرد 
محمود  بدست  حکومتش  وسرانجام 
افغان سرنگون وبعد از مرگ محمود، 
قدرت بدست اشرف افغان افتاد. در طول 
مدت حکومت ننگین افغانها، ایران توسط 
افغانها، روسها و ترکان عثمانی اشغال و 
بارترین  خفت  ترین،  سخت  ایرانیان 
وهولناکترین شرایط را تحمل میکردند. 
تا اینکه نادرشاه فرزند شمشیر و آخرین 
فاتح مشرق، از زمین  سر بر آورد. اشرف 
شکستی  از  پس  لشکریانش  و  افغان 
خفت بار از نادر و سپاهیانش در اصفهان 
و دامغان به قندهار و هرات گریختند، 
نادر در پی آنان قندهار را محاصره و 
بسیاری از لشکریان افغان را کشت و 
تارومار کرد ، حدود ۸۰۰ تن از افسران 
و جنگجویان افغان به دهلی گریختند 
و به دربار محمدشاه پناهنده شدند. نادر 
چندین بار تقاضای استرداد آنان را نمود. 
درباریان هندوستان نه تنها ترتیب اثری 
ندادند و بلکه آخرین فرستادگان نادر را 
نیز گردن زدند، زیرا معتقد بودند نادر 
شجاعت، سپاهیانی اماده و توانایی جنگ 
با ارتش پرشمار و قدرتمند هندوستان را 

ندارد.
اما، نادر فرزند شمشیر، تمامی محاسبات 
دربار محمدشاه را بهم ریخت، هندوستان 
را فتح و افسران افغان را در دهلی به دار 
آویخت، سپس محمدشاه امان خواست. 
سلطنتی،  خزانه  کلید  قبال  در  نادر 
و  کرد  رها  را  محمدشاه  و  هندوستان 
فاتحانه با غنائمی ارزشمند و پرشمار 
دربار  به  شاه  نادر  بازگشت.  ایران  به 
عثماني ترکیه اخطار داد که خاک ایران 
را هرچه سریعتر ترک کند و پس از آن 
در نبردي سهمگین ارتش قدرتمند توپال 
عثماني  سردار  بزرگترین  پاشا   عثمان 
ترکیه را در هم کوبید و خاک وطن را 
از ترکان عثماني متجاوز بازپس گرفت. 
بدون تردید پس از عثماني نوبت روسیه 
بود، در اواخر جنگ با عثماني در منطقۀ 
قفقاز بایثد اتفاق مي افتاد. نادرشاه پس از 
شکست سهمگیني که به ارتش عثماني 
وارد کرده بود، روي تخته سنگي نشست 
و دستور داد سفره اش را پهن کنند و در 
آن تکه اي نان و چند پیاز نهاده بودند 
. در همان حال فرمان داد سفیر روسیه  
گالیتزین  را که همراه ارتش ایران بود به 
حضورش آوردند ، در حالي که پیاز را 
با شمشیر خونین دو نیم میکرد به صحنه 
نبرد و کشته هاي عثماني اشاره کرد و 

گفت ایران سرفراز باد.
 
■  عضو هیات علمی دانشگاه گلستان

www.golshanemehr.com

))
.

 در طول مد ت حکومت 
ننگین افغانها، ایران توسط 

افغانها، روسها و ترکان عثمانی 
اشغال و ایرانیان سخت ترین، 
خفت بارترین وهولناکترین 
شرایط را تحمل میکردند 
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بستر طبیعت تاراج می شود
 براساس قانون برداشت هرگونه محصولات جنگلی مانند خزه، چلم، بذر و خاک برگ از جنگل غیرقانونی بوده و قانونگذار برای آن مجازات تعیین کرده است

خاک  رویه  بی  برداشت  محبی-   اعظم 
جنگل های هیرکانی، زنگ خطر جدی برای 
بقا و طراوت این اکوسیستم ارزشمند بوده 
که در صورت بی توجهی مسئولان، خسارت 
جبران ناپذیری را به همراه خواهد داشت. 
شاید در دیدگاه عمومی جنگل ها صرفاً یک 
فضای سرسبز با چشم اندازهای بدیع برای 
اما  باشد  تعطیلات  سپران  و  گردشگری 
ارزش های علمی، اقتصادی و گردشگری تنها 
بخشی از فواید جنگل ها است. تولید اکسیژن، 
تعدیل آب و هوا، کنترل آب های سطحی و 
البته تولید خاک، بخشی از ثمرات جنگل ها 
برای زندگی بشر است که برای بهره مندی 
حداکثری از آن باید پارامترهای تشکیل دهنده 
شوند.انواع  حفظ  جنگلی  اکوسیستم های 
حیوانات، درختان و درختچه ها، رودها و 
چشمه سارها، صخره ها و البته خاک جنگل، 
عناصر اصلی شکل دهنده این اکوسیستم بوده 
و پاسداری از این عناصر باید در دستور کار 
سازمان ها و البته مردم قرار بگیرد. برخی از 
پارامترهای جنگلی توسط نهادهای تخصصی 
حفاظت و صیانت می شوند. به عنوان مثال 
سازمان محیط زیست حافظ حیوانات است 
و شرکت آب منطقه ای از رودها حفاظت 
می کنند و در منظر کلی سازمان جنگل ها و 
مراتع به عنوان متولی قانونی جنگل، حمایت 
از همه محصولات جنگلی را برعهده داشته 
که این امر در بخش چوب و جلوگیری از 
قطع درختان و قاچاق چوب، نمود بیشتری 
دارد. شاید در دهه های گذشته هجمه به 
منظور  به  چوب  برداشت  برای  جنگل ها 
خانه سازی و یا سایر محصولات و وسایل 
زندگی حاشیه نشینان پررنگ تر بود اما دست 
اندازی های اخیر به جنگل ها به فراخور تغییر 
سبک زندگی و ماشینی شدن زندگی تغییر 
از دود و دم و  پر  کرده است. شهرهای 
انواع آلودگی ها نیاز شهروندان و ساکنانش 
را هم تغییر داده و به فراخور تغییر نیازها 
از  صیانت  حوزه  در  جدیدی  چالش های 
منابع طبیعی شکل گرفته است. اهتمام جدی 
شهروندان به کاشت و داشت انواع گیاهان 
گلدانی و آپارتمانی و افزایش گلخانه ها، بازار 
تولید گل و گیاهان در کشور را داغ کرده و 
برداشت خاک و خاک برگ از جنگل برای 
تأمین خاک این گلدان ها یکی از چالش هایی 

بوده که به مرور در حال افزایش است.

دستبرد به محصولات جنگلی
مشکلات ناشی از برداشت و قطع درختان 
جنگلی و تبعات قانونی این فعل مجرمانه 
سبب شده تا برخی از متخلفان ساکن در 
دستبرد  سراغ  به  جنگل  حاشیه  مناطق 
خاک  جمله  از  جنگل  محصولات  سایر 
تولید گل  نیازهای واحدهای  بروند.  برگ 
و گیاهان زینتی، گل فروشی ها و برخی از 
گل کاران خانگی به خاک برگ، سبب شده 
تا برخی از سودجویان به یکی از مهم ترین 
خاک  اکوسیستم  دهنده  تشکیل  عناصر 
نقلیه  ادوات  انواع  با  و  هجمه وارد کرده 
فروش  و  برگ  خاک  برداشت  به  نسبت 

غیرمجاز آن اقدام کنند که استمرار این رویه 
در درازمدت آسیب جبران ناپذیری را به 
طبیعت وارد خواهد کرد. برداشت خاک 

جنگل  بستر  از  برگ 
مختلف  مناطق  در 
کشور موضوعیت دارد 
بازار  نوع  براساس  اما 
منطقه شدت و حدت 
هجمه به خاک جنگلی 
در مناطق مختلف متغیر 
گلستان  است.استان 
طبق گفته مسئولان در 
خاک  برداشت  زمینه 
و دست اندازی به آن 
ندارد  حادی  شرایط 
اما ویژگی های اقلیمی 
گلستان و تغییرات در 
سبک و حجم بارش ها 

بارش های  وقوع  و  اخیر  سال های  در 
جنگلی  و  بالادستی  مناطق  در  رگباری 
مناطق  سایر  به  نسبت  را  گلستان  شرایط 

کشور حساس تر کرده است.

برداشت خاک جنگل وقوع سیل را تسهیل 
می کند

برگ  خاک  و  جنگل  خاک  برداشت 
می تواند کارکرد جذب آب و ممانعت از 
با  و  مختل  را  در جنگل  رواناب  تشکیل 
افزایش فرسایش آبی خاک، زمینه هدایت 
گل و لای به سمت مناطق پایین دستی و 
سیل های مخرب را فراهم کند؛ موضوعی 
که یکی از اعضای هیئت علمی دانشگاه 
علوم کشاورزی و منابع طبیعی گرگان هم 
اشاره کرد و گفت: گرم شدن کره  به آن 
از  افزایش گازهای گلخانه ناشی  زمین و 
مدیریت ناصحیح خاک است. علی نجفی 
نژاد با بیان اینکه بهره برداری نامناسب از 
اراضی و پوشش های گیاهی هم در تغییرات 
پدیده ای  تقریباً  افزود:  است،  مؤثر  اقلیمی 
با  ارتباطی  که  ندارد  زمین وجود  کره  در 
موضوع خاک نداشته باشد و چرخه بسیاری 
از عناصر در کره زمین درون خاک انجام 
فرهنگ  نیازمند  کرد:  تأکید  وی  می شود. 
سازی در خصوص اهمیت حفظ و نگهداری 
خاک از سوی مسئولان و کشاورزان هستیم.

به فکر اقتصاد حاشیه نشینان باشیم
علی دیلم یکی از ساکنان روستای جعفرآباد 
گرگان گفت: موضوع برداشت خاک برگ 
موضوع  جنگل  از 
جدیدی نیست و سال ها 
است که در تعدادی از 
روستاهای گلستان این 
اقدام انجام می شود. وی 
افزود: شاید در سال های 
از  برداشت  گذشته 
و  جنگلی  محصولات 
فروش آنها برای کسب 
درآمد فقط به چوب و 
یا ذغال جنگلی محدود 
سالیان  در  اما  می شد 
انواع  برداشت  اخیر 
البته  و  گیاهان جنگلی 
اضافه  هم  برگ  خاک 
شده است. دیلم بیان کرد: اگر برای حفاظت 
مطلوب و پایدار از جنگل به سراغ افزایش 
تعداد مأموران و قرقبانان بروند و جریمه ها را 
افزایش دهند هم راه به جایی نمی برند زیرا 
برای صیانت از جنگل باید به فکر اقتصاد 
باشیم.  جنگل  نشینان  حاشیه  معیشت  و 
وی گفت: تعداد زیادی از گل فروشی های 
خاک  تأمین  برای  شهرها  سایر  و  گرگان 
برگ مورد نیاز خود به سراغ اهالی ساکن 
در روستاهای جنگلی می روند و این امر 
موجب رشد موضوع برداشت خاک برگ 

از جنگل شده است.

گلستان کارخانه تولید خاک برگ ندارد
گفت:  هم  طبیعی  منابع  کارشناس  یک 
خاک های جنگلی علاوه بر این که محیطی 
برای زیست و حیات موجودات خاکزی 
محسوب می شوند، عامل اصلی رشد و نمو 
فلور جنگلی هستند. قیصر احمدی افزود: بقا 
و زندگی انواع گیاهان مرتفع مانند درختان و 
درختچه ها و حتی گونه های علفی و بوته ای 
به  وابسته  تحتانی(  )لایه های  زیراشکوب 
خاک های جنگلی است و هر گونه دستبرد 
و دست اندازی به آن خسارت های غیرقابل 
تصوری به دنبال دارد. احمدی ادامه داد: 
جنگلی  مناطق  مرطوب  و  نرم  خاک های 
طبیعی  زادآوری  فرصت  اینکه  بر  علاوه 

انواع نهال ها و رشد بذور را فراهم می کنند 
در زمینه حفظ آب و مدیریت بارش ها در 
وی  دارند.  ملموسی  کارکرد  هم  جنگل 
گفت: اگر امروز شاهد بروز سیلاب ناشی از 
بارندگی اندک از بالادست استان هستیم به 
دلیل برداشت بی رویه خاک و چوب های 
جنگلی است.احمدی بیان کرد: در بسیاری 
از کشورهای جهان و البته چند استان کشور 
کارخانجات تولید خاک برگ وجود دارد؛ 
یعنی با تهیه کمپوست خاک و با استفاده 
باقی  و  باغی  سرشاخه های  از  برخی  از 
مانده محصولات زراعی مانند کاه و کلش 
خاک های کیفی مورد نیاز برای واحدهای 
گلخانه تولید می کنند که در این خصوص 

در گلستان واحدی وجود ندارد.

چالش برداشت خاک نداریم
غیرمجاز  برداشت  شرایط  از  اطلاع  برای 
خاک در جنگل های گلستان با مدیرکل منابع 
طبیعی و آبخیزداری گلستان گفتگو کردیم، 
نام  به  چالشی  گفت:  لطفی  عبدالرحیم 
برداشت خاک جنگل در جنگل های استان 
موارد  اخیر  سالیان  طی  اما  ندارد  وجود 
مختلفی از برداشت خاک از جنگل ها دیده 
شده که با برخورد قاطع مأموران متوقف 
شده است. وی ادامه داد: به طور معمول 
در  جنگل  خاک  حامل  خودروهای  اگر 
داخل یا حاشیه جنگل دیده شود، محموله 
داخل  در  مناسب  جای  در  ادوات  این 
جاده ها  در  اگر  و  می شود  تخلیه  جنگل 
و حین تردد در شهرها دیده شود وسیله 
قضائی  مراجع  به  متهم  و  توقیف  نقلیه 
معرفی می شود. لطفی افزود: براساس قانون 
برداشت هرگونه محصولات جنگلی مانند 
جنگل  از  برگ  خاک  و  بذر  چلم،  خزه، 
آن  برای  قانونگذار  و  بوده  غیرقانونی 
مجازات تعیین کرده است.وی بیان کرد: 
به صورت  جنگلی  برداشت محصولات 
مطلق غیرقانونی بوده و فقط در صورت 
ارائه طرح و برنامه، امکان برداشت برخی 
بذور جنگلی آن هم به میزان اندک برای 
استفاده در نهالستان های سازمان جنگل ها 
و مراتع مجازاست. مدیرکل منابع طبیعی 
به  جنگل  گفت:  گلستان  آبخیزداری  و 
عنوان یک اکوسیستم پویا و زنده از اجزای 
مختلفی تشکیل شده و برای صیانت از آن 
باید همه مردم در کنار دستگاه های دولتی 
باشند؛ با همکاری مردم می توانیم حفاظت 
از جنگل های را ارتقا دهیم و جلوی تعدی 
جنگلی  محصولات  به  اندازی  دست  و 
مانند خاک برگ را بگیریم. هرچند به گفته 
مسئولان، بحران برداشت خاک جنگلی در 
گلستان وجود ندارد اما با توجه به بالارفتن 
قیمت ارز و افزایش قیمت خاک وارداتی 
متولی  دستگاه های  تا  دارد  ضرورت 
از  حفاظت  برای  تری  جدی  برنامه های 
عرصه های ملی داشته باشند زیرا با توجه 
افزایش قیمت خاک، دست اندازی و تجاوز 
برخی سودجویان به اکوسیستم جنگلی دور 

از انتظار نیست.

خاک های جنگلی 
علاوه بر این که محیطی 

برای زیست و حیات 
موجودات خاکزی 

محسوب می شوند، عامل 
اصلی رشد و نمو فلور 

جنگلی هستند

خبر

دندانپزشک  متخلف
 محکوم شد

گفت:  گلستان  حکومتی  تعزیرات  مدیرکل 
دندانپزشک متخلف گرگانی به جزای نقدی، 
تعطیلی موسسه، توبیخ کتبی و درج در پرونده 
محکوم شد. به گزارش روابط عمومی، تقی 
حسام اظهارکرد: دندانپزشک متخلف گرگانی 
به جزای نقدی، تعطیلی مؤسسه، توبیخ کتبی و 
درج در پرونده محکوم شد. مدیرکل تعزیرات 
حکومتی گلستان بیان کرد: با توجه به گزارش 
کمیسیون ماده ۱۱ دانشگاه علوم پزشکی استان 
مبنی بر اینکه دندانپزشک عمومی، مرتکب 
افراد  توسط  پزشکی  مؤسسه  ایجاد  تخلف 
متخصص بدون پروانه کار و بکارگیری افراد 
فاقد صلاحیت حرفه ای در مؤسسات پزشکی 
)دندانپزشک متخلف مجوز فاقد اعتبار خود را 
در اختیار شخص دیگری قرار داده است( لذا 
پرونده ای در این خصوص تشکیل شد. حسام 
گفت: پرونده به شعبه هفتم بدوی تخصصی 
بهداشتی و  امور  تخلفات  به  ویژه رسیدگی 
درمانی گرگان ارجاع و شعبه مذکور بعد از 
احضار متهمان و رسیدگی های قانونی لازم و 
پس از احراز وقوع تخلف به استناد ماده دو و 
هفت قانون تعزیرات حکومتی در امور درمانی، 
دارویی و بهداشتی، دندانپزشک متخلف را به 
پرداخت جزای نقدی به مبلغ ۴۵۰ میلیون ریال 
و تعطیلی مؤسسه و توبیخ کتبی و درج در 

پرونده محکوم کرد.

اعتبار یک میلیارد تومانی
  برای نوسازی اسکله بندرگز

مدیر بنادر و دریانوردی گلستان از اعتبار یک 
بندرگز  اسکله  نوسازی  برای  تومانی  میلیارد 
های  اسکله  طول  افزایش  گفت:  و  خبرداد 
گلستان در دستور کار قرار دارد. الهیار اسعدی 
اظهار کرد: در حال حاضر اعتباری بالغ بر یک 
میلیارد تومان به حساب بنادر گلستان برای 
بهسازی و افزایش طول اسکله بندرگز واریز شده 
است. مدیر بنادر و دریانوردی گلستان افزود: با 
توجه به اعتبار واریز شده، هم اکنون در حال 
بازسازی و افزایش طول اسکله به طول ۳۰۰ متر 
هستیم و البته مجوزهای لازم از محیط زیست 
هم دریافت شده است. وی گفت: با توجه به 
پسروی آب دریای خزر و خلیج گرگان، بحث 
بازسازی و اطاله اسکله بندرترکمن در سفر 
مدیرعامل بنادر و دریانوردی کشور به گلستان 
مورد تاکید قرار گرفت و کارهای اجرایی آن 
هم انجام شد و همچنین مجدا مقرر شده تا در 
ارتباط با بحث افزایش طول آن هم اقداماتی 
انجام شود. اسعدی ادامه داد: حل این مشکلات 
موجب می شود تا قایقرانان برای تردد دریایی 
و شناورهای خودشان کمتر آسیب ببینند و در 
حوزه جابجایی مسافر دغدغه های آنها رفع شود. 


